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پوتین در باتلاق جنگ اکراین
حسین علایی

پوتین گرفتار باتلاق تجاوز به اکراین شده است.چه آمریکا و ناتو پوتین را تحریک به حمله نظامی به 
اکراین کرده باشــند و چه پوتین برای توسعه اقتدار روسیه و دور کردن ناتو از مرزهای خود، دست به 
اشــغال اکراین زده باشد، حالا با گذشت ده روز از شروع جنگ، مشخص شده است که پوتین گرفتار 
باتلاق تجاوز به اکراین شــده اســت و به این سادگی ها قادر به رسیدن به اهداف خود و تمام کردن 
جنگ نیســت. پوتین که می خواست دولت اکراین را تسلیم خواسته های خود کند و در نهایت یک 
دولت وابسته به روسیه را در اکراین بر سر کار آورد و خیالش از همسایه غربی خود راحت شود، حالا 
با مقاومت مردم و دولت اکراین مواجه شــده و اروپا و آمریکا را یکپارچه علیه خود متحد کرده است. 
همزمان با افزایش تحریم های غرب علیه روسیه، حرکت ستون های نظامی روسیه کند شده و اوضاع 
آنقدر پیچیده گردیده که حرف از بکارگیری سلاح هسته ای و احتمال جنگ سوم جهانی است. گرچه 
هنوز قضاوت در باره نتایج این جنگ خانمانسوز زود است ولی معلوم نیست که فرسایشی شدن جنگ 
تا کجا خواهد بود.  حاصل جنگ پوتین تا کنون آوارگی و مهاجرت بیش از یک میلیون نفر از مردم 
اکراین و از بین رفتن زیرساخت های این کشور و روی آوردن اروپا به تقویت نظامی خود و توسعه و 

گسترش پیمان ناتو و همگرایی بیشتر کشورهای اروپایی با آمریکا بوده است. 
در هر صورت گرچه تا کنون جنگ روسیه با اکراین به نفع آمریکا و چین تمام شده ولی آبروی پوتین 
دیکتاتور را در بین بسیاری از مردم جهان برده است. البته خسارت این جنگ احمقانه و پیامدهای آن 

برای مردم روسیه و اکراین طولانی مدت خواهد بود. 
شاید یکی از پیامدهای جنگ اکراین این باشد که مردم روسیه امیدوار به آخرین دور ریاست جمهوری 

پوتین شوند. 
به هر حال جمهوری اسلامی ایران که زخم خورده از جنگ صدام با حمایت شوروی، آمریکا، فرانسه 
و عربستان بوده است، بیش از هر کشور دیگری محکوم بودن حمله روسیه به اکراین را درک می کند 

و قاعدتاً برای خاتمه یافتن این جنگ جنایتکارانه، تلاش می کند.

عضو کمیسیون امنیت ملی :

پوتین تا به اهدافش نرسد، دست از جنگ نمی کشد
حدود دو هفته پیش این موقع، وقتی هنوز ولادمیر پوتین فرمان جنگی تمام عیار را صادر نکرده و لشکر 
200 هزار نفره روسیه همچنان پشت مرزهای اوکراین مستقر بود، حدود 2 هزار کیلومتر دورتر به سوی 
غرب، مذاکرات احیای برجام در قلب اروپا در جریان بود. آن هم درحالی که بسیاری از ناظران از این 
می گفتند که جمهوری اســلامی و گروه 1+5 پس از ماه ها آمد و شــد و نشست و برخاست، ساعات 
پایانی این مذاکرات را پشت سر می گذارند. اما اکنون که طرفینِ مذاکرات بیش از یک هفته از آن زمان 
دور شده و به زمانِ حال رسیده اند، ظاهراً توافقی در دسترس نیست و حتی برخی منابع می گویند که 
احتمال دستیابی به آن نیز نسبت به آن روزهایی که هنوز جنگ روسیه با اوکراین آغاز نشده بود، بعید 
به نظر می رســد. عصر ما نوشت: شــرایطی که دبیر شورای عالی امنیت ملی در نشستی با شماری از 
نمایندگان مجلس انقلابی از آن گفت و شــرحی به دست داد که چیزی از جزئیاتش رسانه ای نشده و 
البته آن طور که یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم به »عصر ما« گفته، 
به دلیل ابعاد امنیتی موضوع، کاملًا طبیعی است. جلیل رحیمی جهان  آبادی با اشاره به آخرین تحولات 
اوکراین که در نشست اخیر شورای عالی امنیت ملی با نمایندگان مجلس مورد بحث و گفت وگو قرار 
گرفتــه، می گوید: »به هر حال ولادمیر پوتین اهدافی را از حمله به اوکراین دنبال می کند که باتوجه 
به شخصیتی که از او سراغ داریم و البته ارتش قدرتمند روسیه، تا زمانی که محقق نشود، بعید است 
دســت بکشد و کوتاه بیاید.«او ادامه داد: »به این ترتیب باتوجه به اقدامی که روسیه انجام داده، حال 
باید دید طرف مقابل یعنی اوکراین و البته مهم تر از این کشور، ایالات متحده و قدرت های غربی ناتو 
چه واکنشی نسبت به آن نشان خواهند داد و آثار تحریم ها و فشارهای سیاسی و اقتصادی که در این 
یک هفته به کرملین وارد کردند، چه زمان نمایان خواهد شد.«رحیمی جهان آبادی که ازجمله معدود 
نمایندگان عضو فراکسیون امید مجلس دهم است که در انتخابات مجلس یازدهم تاییدصلاحیت شد 
و در رقابتِ انتخاباتی هم به عنوان کاندیدای پیروز کرســی اش را در پارلمان حفظ کرده، همچنین در 
توضیح اهداف احتمالی کرملین از این تهاجم نظامی، گفت: »پوتین در گذشته نیز بارها گفته که استقرار 
نیروهای ناتو در همســایگی روسیه را خط قرمز می داند و چنین اجازه ای نخواهد داد. به همین دلیل 
از تصرف کامل اوکراین تا براندازی دولت مستقر کیف که به ناتو نزدیک است و ایجاد منطقه حائل 
میان روسیه و مرز ناتو می تواند ازجمله اهداف احتمالی پوتین باشد و البته تمایل واقعی به کشورگشایی 
را بســیار بعید می دانم و معتقدم پوتین خواهان دستیابی به یک منطقه حائل میان روسیه و مرزهای 
ناتو است و تا زمانی که به خواست خود دست پیدا نکند، بعید است که به ادامه حضور نظامیشان در 
خاک اوکراین پایان دهد.«این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم همچنین 
در واکنش به پرسشــی دیگر، در ارزیابی اقدامات امریکا و دیگر کشورهای عضو ناتو برای جلوگیری 
از تحقق خواست روســیه در اوکراین، گفت: »این احتمال را که امریکا و دیگر کشورهای عضو ناتو 
وارد فاز نظامی شــده و به طور مستقیم وارد جنگ شود، بســیار ضعیف می دانم اما کنار حمایت ها و 
کمک هایی که به اوکراین خواهد کرد، تلاش کرده و می کند که تجهیزات و تســلیحات پیشــرفته 
نظامــی اش را در اختیار اوکراین قرار دهد.«او اضافه کرد: »به نظرم امریکایی ها هرگز این فرصت را 
که روس ها این چنین در قرن 21، با پای خودشــان وارد میدان جنگ شــده اند، از دست نخواهند داد 
و ســعی خواهند کرد با اعمال بسته های تحریمی سنگین و افزایش فشارهای اقتصادی، روسیه را به 
زانو درآورند.«رحیمی جهان آبادی در پایان با تاکید بر این که »اقتصاد نقطه قوت غرب و پاشنه آشیل 
روسیه و دولت پوتین است«، گفت: »باتوجه به این که ارتشی قدرتمند روسیه از نقاط قوت پوتین است، 
امریکایی ها و هم پیمانانش سعی خواهند کرد که از رویارویی نظامی با روس ها بپرهیزند و بجای آن، 
در حوزه اقتصادی متمرکز شوند و فشار و جنگ اقتصادی را تشدید کنند؛ چراکه اقتصاد نه فقط نقطه 

قوت آن ها، بلکه درعین حال پاشنه آشیل روسیه است.«

مذاکرات وین در انتظار گشایش گره اختلافات پادمانی

سیگنال های مثبت از حضور گروسی در ایران
حل مسائل پادمانی در اولین دور مذاکرات از 
سوی هیات مذاکره کننده جمهوری اسلامی 
ایران در دستور کار قرار گرفت، اما طرف های 
غربی حل این مسئله را به تأخیر انداخته اند، 
در شرایط کنونی کشــورهای غربی باید به 
جای حاشیه سازی، با تمرکز بر مذاکرات این 

موضوع را نیز مرتفع سازند.
مذاکرات به نقاط کلیدی و اساســی رسیده 
اســت، منابع نزدیک به هیأت مذاکره کننده 
کشورمان در روزهای گذشته اعلام کردند که 
اکنون دســتیابی به توافق تنها با اتخاذ چند 
تصمیم سیاسی مشخص از سوی طرف های 
غربی ممکن اســت و پیشــرفت قابل توجه 
گفت وگوها و دســتیابی به پیش نویس توافق 
تقریبا انجام شده اســت. جمهوری اسلامی 
ایران مدت هاست که مواضع خود را روشن 
کرده و ابهامی در خواســته های خود نداشته 
است علت اینکه تا کنون توافق نهایی نشده، 
صرفا به این دلیل بوده که طرف های غربی 
در چند موضــوع از اتخــاذ تصمیمات لازم 
خودداری کــرده و تلاش کردنــد با تبدیل 
عنصر زمان به اهرم مذاکراتی، هیأت ایرانی 
را برای صرف نظر کردن از خواســته هایش 

تحت فشار قرار دهند.
میخائیل اولیانوف، رئیس هیات مذاکره کننده 
به خبرنــگاران گفت: به خــط پایان خیلی 
نزدیک هســتیم اما برخی مسائل همچنان 
باقــی  مانده که باید حل و فصل شــود. وی 
عنوان کرد که این مسائل می تواند هر لحظه 
برطرف شود و به دنبال آن نشست کمیسیون 
تأییــد توافق نهایی  مشــترک برجام برای 

تشکیل شود.
تلاش برای سیاسی کردن مسائل پادمانی

موضوعات پادمانی و حل و فصل مسائل باقی 
مانده میان ایران و آژانس در چارچوب برجام 
آخرین موضوعاتی اســت که طرف ها برای 
حل و فصل آن در تلاش هستند. در روزهای 
گذشته فشار زیادی از سوی طرف های غربی 
از طریق رسانه ها برای ایجاد تزلزل در اراده 
ایران  اسلامی  مذاکره کننده جمهوری  هیأت 

برای صرف نظر کردن از مواضع خود اعمال 
شد. رسانه های غربی با این موضع گیری که 
مسائل باقی مانده پادمانی با برجام و مذاکرات 
کنونی در ویــن ارتباطی ندارد تلاش کردند 
تــا ایران از حل و فصل این مســائل صرف 

نظر کند.
مذاکرات میان ایــران و آژانس در طول 10 
روز گذشــته بسیار ســخت و پرچالش بوده 
و موضوعــات پادمانی جــاری میان ایران و 
آژانــس به یکی از اصلی ترین عوامل کندی 

روند مذاکرات وین تبدیل شده است.
»رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی در کنفرانس خبــری روز 11 
اســفند بعد از پایان بخش اول نشست ویژه 
شورای حکام درباره ایمنی و امنیت وضعیت 
پادمان ها در اوکراین به سوالات در خصوص 

این کشور و همچنین ایران پاسخ داد.
او در خصــوص مذاکــرات وین و آنچه 
پادمانــی خوانده  باقی مانــده  مســائل 
می شــود، گفــت: مذاکــرات در حال 
پیشــرفت اســت و بر کســی پوشیده 
نیســت که این مذاکرات که مذاکرات 
من نیســت و ما در آن مشارکت داریم 
و مورد مشورت قرار می گیریم، در حال 
رسیدن به نقطه تعیین کننده است و البته 
این موضوع )مسائل باقی مانده پادمانی( 
مطرح شــده، موضع ما در این خصوص 
همیشه یکســان بوده، این ها رویه های 
جداگانه هســتند، گرچه به وضوح تاثیر 
متقابل وجــود دارد، اما چیزی که برای 
حل آن ها نیاز داریم، یک روند یکپارچه 
و متکی به خود اســت که من خوشبینم 
بتوانیم بدون سیاسی ســازی مســئله یا 
مشروط و وابســته کردن آن به نهایی 
شــدن مذاکــرات به آن دســت یابیم. 
بنابرایــن باید کار خــود را ادامه دهیم. 
به دســتیابی به یک رونــد کامل برای 
شفاف سازی این موضوع که تحت تاثیر 
مذاکــرات کنونی )در وین( یا توافقی در 

نتیجه آن نباشد، خوشبین هستم.

پروژه شکست خورده ترامپ و رژیم 
صهیونیستی

روند تعامــلات ایران و آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی همواره مثبت بوده است و بسته 
شــدن روند ســوالات در خصوص یکی از 
اماکــن چهارگانه مورد نظر آژانس در آخرین 
گــزارش مدیرکل از جمله شــاهدی بر این 
روابط حســنه اســت. اکنون نیز باید ایران و 
آژانس بتوانند بــه توافقی برای حل و فصل 

موضوعات پادمانی مطرح شده، دست یابند.
خبرگزاری رویترز روز چهارشنبه به نقل از یک 
مقام ایرانی گزارش داد به رغم پیشرفت های 
صورت گرفته در مذاکرات، مسئله اصلی این 
است که تهران می خواهد پرونده آثار اورانیوم 
یافت شــده در ســایت های قدیمی حذف و 
برای همیشــه مختومه اعلام شــود. پیشتر، 
سعید خطیب زاده، ســخنگوی وزارت خارجه 
کشــورمان این پرونده را ادعاهای سیاســی 
آژانس علیه جمهوری اسلامی خواند و تاکید 
کرده بود تهران خواهان بسته شدن آن است.

موضوعات پادمانی و فضاســازی در مورد 
آن از همان ابتدا توسط رژیم صهیونیستی 
آغاز شد و هدف از آن نامشروع جلوه دادن 
ایران بود.  خواسته های جمهوری اسلامی 
پروژه مشترکی که در زمان دونالد ترامپ 
توســط رژیم صهیونیستی و دولت ترامپ 
بــرای تخریب برجام و مشــروعیت زدایی 
از برنامــه صلح آمیز هســته ای جمهوری 
اسلامی ایران آغاز شد و هدف آن افزایش 
فشار حداکثری بود. اما به نظر می رسد با 
توجه به سخنان رافائل گروسی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی هســته ای این 
مســائله به زودی حل شــد و این توطئه 

خنثی شود.
عــلاوه بر این طی روزهای گذشــته و پس 
از بازگشــت مجدد علی باقری، مذاکره کننده 
ارشــد اجمهوری اســلامی ایــران به وین، 
مقامات غربــی با بزرگنمایــی ضرب الاجل 
زمانــی خودخوانــده و همچنیــن تاکید بر 
به پایان رســیدن فرآینــد مذاکرات تلاش 

کردند که خود را نســبت به مطالبات ایران 
در خصــوص ضرورت تعییــن تکلیف چهار 
موضوع مهم باقی مانده که جزو خطوط قرمز 

کشورمان است، بی تفاوت نشان دهند.
رســانه های غربی نیز در همین راستا بر این 
گــزاره غیر واقعی متمرکز شــدند که هیئت 
ایرانی به دنبال وقت کشــی اســت و پس از 
بازگشت مذاکره کننده ارشــد ایران به وین، 
جمهوری اسلامی برخی از توافق های انجام 
شــده تاکنــون را نادیده گرفتــه و به عقب 
بازگشــته است. این رســانه ها تلاش کردند 
القاء کنند که علی باقری در بازگشــت خود 
به وین، متاثر از مشــورت هایی که در تهران 
داشته، مواضع سخت گیرانه تری اتخاذ کرده و 
روند دستیابی به توافق را دچار اختلال کرده 
اســت. این رسانه ها خواسته ایران برای حل 
مسائل پادمانی را نیز در همین راستا ارزیابی 

کردند.
این در حالی اســت که این موضوع از اولین 
دوره مذاکرات در اردیبهشت امسال از سوی 
ایران  اسلامی  مذاکره کننده جمهوری  هیات 
در دســتور کار مذاکــرات قــرار گرفت. اما 
طرف های غربی دائما حل این مســئله را به 
تأخیر انداخته اند. در شرایط کنونی و در حالی 
که مذاکرات پیشــرفت قابل توجهی داشته و 
حــل و فصل این موضوع از معدود مســائل 
باقی مانده است، و لازم است که کشورهای 
غربی به جای آنکه در این مورد حاشیه سازی 
کنند با تمرکز بر مذاکرات این موضوع را نیز 

مرتفع سازند.
ما در پایان به یک موفقیت نیاز داریم

در همیــن رابطه رافائل گروســی، مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی روز گذشته به 
منظور مذاکــره و رایزنی با مقامات ذی ربط 
کشورمان درباره موضوعات پادمانی به تهران 

سفر کرد.
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی پس 
از دیــدارش با رییس ســازمان انرژی اتمی 
گفت: خوشحالم که دوباره در تهران هستم. 
ما در جلسه مان تبادل نظر فشرده مثمرثمری 

را داشتیم.
گروسی در کنفرانس خبری مشترک با محمد 
اســلامی گفت: از وقتی آقای اســلامی در 
این ســمت اینجا آمدند ملاقات های مستمر 
داشتیم و ســعی کردیم موضوعات مختلف 
را حــل و فصــل کنیم. همانطــور که آقای 
اسلامی گفتند چند موضوع خاص باقی مانده 
اســت که باید شفاف سازی می کردیم و هر 
دو طرف هــم تلاش کردند امــا تا پیش از 
این موفقیتی در این زمینه نداشــتیم. تلاش 
کردیم عملگرایانه پیش رویم و متخصصان 
ما نظام مند تبادل نظر کردند چون ما در پایان 

به یک موفقیت نیاز داریم.
مدیــر کل آژانس افزود: این مســاله از چند 
جهت مهم است؛ برکسی پوشیده نیست الان 
مذاکرات مرتبط درباره احتمال بازگشت ایران 
و کشورهای دیگر به برجام در جریان است و 
با توجه به اینکه مذاکرات ما موازی آن است 
این دو روند به هم متصل و وابسته است. در 
صورتی که ایران و آژانس درباره این مسایل 
پادمانی تفاهم نداشته باشند تصور اینکه یک 
توافق جامع مثل برجام محقق شــود وجود 

ندارد.
گروســی گفت: مهم اســت بــه یک درک 
متقابل برای همکاری های فشــرده در آینده 
برسیم تا متخصصان ما بتوانند درباره مسایل 
باقی مانده شــفاف ســازی کنند. نکته دوم 
که امیدوارم رو به جلو باشــد این اســت که 
انرژی هســته ای قابلیت فراوان دارد و برای 
توسعه کشورها بســیارمهم است. با در نظر 
گرفتن همه وقایــع از جمله گرمایش زمین، 
رکود اقتصادی ناشــی از کرونا به این نتیجه 
می رســیم تولید انرژی متناســب با محیط 
زیســت از جمله انرژی هسته ای بسیار مهم 

است.
وی  ادامه داد: برای حرکت ســریع به سمت 
آینده و همکاری میان دو طرف باید به آینده 
نگاه کنیم تا جامعه ایران از رفاه و پیشــرفت 
در راســتای اســتفاده از انرژی هســته ای 

استفاده کنند.

دیدگاه

چرا ایران در جنگ تحمیلی ٨ ساله حتی یک وجب خاکش را نداد؟
میترا لبافی خبرنگار حوزه کتاب صدا و ســیما در صفحه اینســتاگرام خود نوشت:کتاب 
»حوض خون« روایت زنان از یک رختشــویخانه در اندیمشک در دوران دفاع مقدس 
اســت که در حال خواندن آن هستم. این قسمتش برایم جالب بود.پاسخ سوالی که چرا 
برخی کشورها در جنگ ها به راحتی میدان را واگذار می کنند و ایران در 8 سال جنگ 
تحمیلی حتی یک وجب خاکش نرفت. شــما هم این بخش خاطرات خانم زهرا ملک 
نژاد را در کتاب حوض خون بخوانید تا دلتان قرص شود.ســه چهار روز از شروع جنگ 
گذشته بود. قبل از ظهر ایستاده بودم جلوی درِ حیاط. پسر جوانی با لباس سربازی آمد، 
با سروصورت آفتاب سوخته و خیس از عرق. نفس نفس میزد. گفت: عراقی ها خیلی از 
بچه های ما رو کشــتن. من تا اینجا دویدم. خیلی تشنمه.حالش زار بود، اما نمیتوانستم 
قبول کنم مردی از وسط معرکه فرار کرده باشد. گفتم: بهت آب نمیدم. ما به امید شما 

موندیم اینجا. اگه شما هم ول کنید برید پس ما چیکار کنیم؟!
سرش را انداخت پایین. دلم برایش سوخت. رفتم کاسه ای پر از آب آوردم دادم دستش. 
آن را یک نفس ســر کشید و کاســه را داد بهم.بهش گفتم: این مردانگی نیست فرار 
کنی. دوست داری الان خواهر و مادر خودت اینجا دست دشمن بیفتن؟ برگرد برو دفاع 
کن.ســری تکان داد و برگشت سمت کرخه. کمتر از یک هفته، نیروهای ارتش و مردم 

اندیمشک عراقی ها را از کنار رود کرخه عقب زدند.

احمدی نژاد بزرگترین پروژه نفوذ در جمهوری اسلامی بود
عبدالرضا داوری از اعضای ســابق تیم احمدی نژاد که چند وقتی است علیه او افشاگری 
می کند در حساب توئیتری اش نوشت: افشاگری دفتر احمدی نژاد درباره ماجرای کاترین 
شــکدم فرار رو به جلو برای آدرس دهی انحرافی بود تا حمایت این مهره اســرائیلی از 
کاندیداتوری احمدی نژاد در انتخابات 13۹۶ دیده نشود. احمدی نژاد بزرگترین پروژه نفوذ 

اسرائیل در جمهوری اسلامی بود که البته خنثی شد.

عضو کمیسیون صنایع: هیئت رئیسه مجلس هیچ استیضاحی را اعلام وصول 
نمی کند

مصطفی حسینی قطب آبادی، نماینده مجلس و عضو کمیسیون صنایع در پاسخ به این 
پرســش که چرا علیرغم پیگیری نمایندگان، استیضاح وزیر صمت توسط هیئت رئیسه 
اعلام وصول نمی شود، گفت: »حتما شما و خوانندگان این گفتگو اطلاع دارید که طرح 
سوال، استیضاح و تذکر از ابزار های نظارتی مجلس و نمایندگان است. ما نمایندگان برای 

دفــاع از حقوق ملت و برای بازدارندگی در خصوص اقداماتی که دولت انجام می دهد و 
ممکن اســت اشتباه و بیراهه باشــد، یا برای اصلاح امورشان در جهت قانونی کردن و 

نظارت بر اجرای قانون دستگاه ها، از این ابزار ها استفاده می کنیم.«
حسینی با بیان اینکه امضا ها برای استیضاح وزیر صمت تحویل هیئت رئیسه داده شده 
است، اما هیئت رئیسه مجلس تا کنون حاضر نشده که زیر بار قبول هیچ استیضاحی برود، 
گفت: »اینکه هیئت رئیســه هیچ استیضاحی را اعلام وصول نمی کند را اشتباه می دانم. 
به نظر می رســد که می خواهند شعار هماهنگی دولت و مجلس را در ظاهر نشان دهند 
در حالیکه این بزرگ ترین ظلم به کشــور و جامعه خواهد بود. از همین ابتدای کار باید 
گوشزد کرد و تعارفات را کنار گذاشت چراکه این تعارفات کشور ما را به عقب می راند.«

توافق وین به درد نمی خورد
محمدصادق کوشکی، تحلیلگر مسائل سیاسی درباره تصمیم دولت سیدابراهیم رئیسی 
نسبت به مذاکرات وین اظهار کرد: نمی دانم دولت آقای رئیسی می خواهد چه کند اما 
اطلاعاتی که درباره پیش نویس توافق فعلی دســت من رسیده، می بینم که سه شرط 
در آن رعایت نشده است، وقتی آن سه شرط در آن رعایت نشده، دیگر آنکه متن توافق 
چه چیزی هست، موضوعیت ندارد. وی افزود: مردم از مذاکره و توافق دنبال حل شدن 
مسائل اقتصادی هستند، صادرکننده، واردکننده، تولیدکننده ما می خواهد ارتباط بانکی 
رایج و مرســوم با جهان داشته باشد، وقتی توافقی این ارتباط بانکی اش را فراهم نکند، 
آن توافق به درد صادرکننده، واردکننده و تاجر ما نمی خورد بنابراین اصلا چنین توافقی 
هرچه هم که باشد آن را نمی خواهیم. کوشکی تأکید کرد: توافقی مطلوب است که همه 
تحریم ها براســاس آن برداشته شود و تضمین قطعی در آن باشد که اروپا و آمریکا به 
تعهدات برجامی شــان عمل می کنند چنینی توافقی نیازهای مردم را حل و فصل می 
کند، اگر چنین توافقی نباشد دیگر چه فرقی دارد که متن آن چیست و کدام دولت آن را 

امضا کرده است؟ در کل خسارت است.

دردسر عجیب ایرانی های مقیم اوکراین؛ فراخوان سربازی!
سفیر ایران در اوکراین گفت: تعداد قابل توجهی از ایرانی های مقیم اوکراین امکان خارج 
شدن از خاک اوکراین را ندارند.منوچهر مرادی سفیر ایران در اوکراین در صفحه شخصی 
خود نوشــته که »تعداد قابل توجهی از ایرانی های مقیم اوکراین به دلیل این که پاسپورت 
اوکراینی دارند و دولت اوکراین فراخوان ســربازی داده است، امکان خارج شدن از خاک 
اوکراین را ندارند.«در پی شــروع بحران اوکراین، تعدادی از دانشجویان ایرانی مشغول به 
تحصیل در دانشــگاه های اوکراین در کنار سایر مردم این کشور در تلاش برای خروج از 

اوکراین هستند.علیرغم تلاشی که سفارت ایران در اوکراین و کشور های همسایه آن برای 
خروج دانشــجویان ایرانی از اوکراین انجام می دهند، این روند با مشکلاتی روبروست.مرز 
لهستان با اوکراین مرز اصلی اوکراین برای خروج پناهجویان است و وزارت خارجه اعلام 

کرده ماشین هایی برای انتقال ایرانیان در پشت مرز در نظر گرفته شده است.

عمویی: شاکله توافق مشابه دوره های گذشته است اما محتوایش تفاوت زیادی 
دارد

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس گفت: برخی مســائل از جمله روشــن شــدن 
همکاری های ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی وارد مسیر توافق هسته ای شده است.

ابوالفضل عمویی گفت: شاکله توافق میان ایران و ۴+1 مشابه دوره های گذشته است، اما 
محتوایش تفاوت زیادی دارد.در روز های گذشته رسانه ها از نهایی شدن توافق در جریان 
مذاکرات هسته ای خبر داده اند، اما گفته می شود ایران می خواهد برخی مسائل هسته ای 
را با آژانس بین المللی انرژی اتمی حل کند.رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی دیشب 
برای گفت وگو با مقامات ایرانی از جمله رئیس سازمان انرژی اتمی ایران وارد تهران شد.

پاسخ پزشکیان به سوالی درباره مذاکرات
پزشکیان در پاسخ به این سوال که »فکر می کنید آقای روحانی و ظریف الان چه حس 
و حالی داشته باشند؟ چون همان راه مذاکرات قبلی برای احیای برجام درحال طی شدن 
اســت« گفت: من فکر می کنم آقای ظریف یا آنها که مملکت را دوست دارند و به این 
مملکت عشــق می ورزند، دلشان می خواهد مشکل مردم حل شود و گرفتاری ها از بین 
رود و گشایشی بوجود آید؛ حتی اگر این کار را رقیب شان انجام دهد. ولی مردم خودشان 
می فهمنــد که آن رفتارهای مخالفان در آن دوران منصفانه نبود، عادلانه نبود.مســعود 
پزشکیان، نماینده ی مردم در مجلس، درمورد وضعیت مذاکرات در وین می گوید: »اینها 
دارند چراغ خاموش جلو می روند. البته من آرزو می کنم موفق باشند. اما مشکل اینجاست 
که اینها وقتی دولت دســت آقای روحانی و ظریف بود، هرروز در صداوسیما و مجلس 
می گفتنــد »آقا! بیخود رفتید صحبت کردید، چرا اجــازه نگرفتید؟!« حالا اما دارد تمام 
اینها اتفاق می افتد و در مجلس هم خبری نیست، صداوسیما هم چون و چرایی ندارد.«

کریمی قدوسی: در آستانه تسلیم آمریکا و اروپا هستیم
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت که تا 
این لحظه خطوط قرمز در مذاکرات وین کاملا حفظ شــده و در آستانه تسلیم آمریکا و 
اروپا هستیم.جواد کریمی قدوسی در مطلبی در صفحه توییتر خود با اشاره به مذاکرات 

وین نوشت:»در موضوع  مذاکرات وین  با هدف لغو تحریم ها باید توجه داشت که امروز 
نه آقای رییســی، آقای روحانی است و نه آقای امیر عبداللهیان، آقای ظریف و نه آقای 
باقری، آقای عراقچی و نه آقای قالیباف، آقای لاریجانی است و تا این لحظه نیز خطوط 
قرمز کاملا حفظ شده و در آستانه تسلیم آمریکا و اروپا هستیم.«مذاکرات احیای برجام از 
یازده ماه پیش آغاز شد و پس از یک وقفه کوتاه از آذرماه دوباره از سر گرفته شد. طبق 
اعلام نماینده انگلیس در مذاکرات وین، مذاکره کنندگان اروپایی به کشورهایشان برای 

مشورت و گزارش وضعیت مذاکرات به وزیران خارجه شان برگشته اند. 

نماینده تهران: عقب نشینی از اجرای طرح صیانت نظر رسمی مجلس انقلابی 
نیست

رئیس مجمع نمایندگان اســتان تهران گفت: عقب نشــینی از اجرای طرح صیانت نظر 
رسمی مجلس نیست، بلکه نظر مجلس پس از رأی گیری در صحن علنی رسمی است 
و اظهارنظر یک نماینده تصمیم مجلس نیست و اکنون نظرات پراکنده  ای بیان می شود.

حجت الاسلام سیدرضا تقوی، رئیس مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای 
اســلامی، درباره طرح صیانــت از کاربران در فضای مجازی بیــان کرد: طرح صیانت 
همچنان در کمیسیون مشترک مجلس مورد بحث و بررسی قرار دارد و بسیاری از این 

فضاسازی ها حقیقت ندارد.

جمعیت ایثارگران: قاضی زاده هاشمی باید عزل شود!
به دنبال امضای تفاهم نامه همکاری مشترک میان بنیاد شهید و امور ایثارگران با موسسه 
شهدای عراق با حضور سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس 
بنیاد شهید و امور ایثارگران و عبدالاله النائلی رئیس موسسه شهدا عراق که در محل این 
موسسه در بغداد امضا شد »جمعیت ایثارگران دفاع مقدس« با انتشار بیانیه ای نوشتند: 
آیا واقعاً به جایی رســیده ایم که جای قاتل و شهید عوض شده است؟ آقای قاضی زاده 
چه جوابی به کهنه سربازان و تنگ نفسان شیمایی کشور دارید؟ با چه توجیه ای که حتی 
در رســیدگی به امور ایثارگران ناتوان هســتید آمادگی خود را در جهت رتق و فتق امور 
شــهدای عراقی )قاتلان فرزندان ملت شریف ایران( اعلام کرده اید؟ چطور می خواهید 
جواب شــهدا را بدهید؟گفتنی اســت در تفاهم نامه ای که معاون رئیسی دو روز قبل با 
نماینده کشــور عراق امضا کرد آماده اســت: طرف عراقی از ایران نیز خواسته در زمینه 
ســاخت شهرک های مسکونی در عراق برای موسسه شهدا و جانبازان این کشور اقدام 
کند و در این تفاهم نامه توافق شد کارگروه مشترکی برای پیگیری بندهای مختلف این 

تفاهم نامه تشکیل شود.

در حاشیه
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 با مدیران کارنابلد توصیه شده نمی توان خودروسازی را اداره کرد

کلاف سردرگم صنعت خودرو در دستان سیاست
بیـش از شـش دهـه از تولـد صنعـت خـودرو در کشـور می گـذرد، 
دهه هایـی کـه در آن انـواع مولفه هـا بـر اقتصـاد کشـور و بـه تبـع 
آن بـر صنایـع راهبـردی ماننـد خـودرو تاثیـر گذاشـته اسـت. حـالا 
ایـن صنعـت در ابعـاد مختلـف مـورد توجـه رسـانه ها و جامعـه قـرار 
گرفته اسـت. از قیمـت و کیفیـت گرفتـه تا امنیـت و زیبایی مسـائلی 
رسـانه ها طـرح  و  مـردم  از سـوی  در حـوزه خـودرو  کـه  هسـتند 

می شـود.
اکنـون ایـن صنعـت هـم از جهـت تاثیـر آن بـر زندگی مـردم و هم 
تقویـت  اقتصـادی و  نقـش آن در خودکفایـی، توسـعه  بـه لحـاظ 
صنایـع ملـی به مسـئله مهمـی بدل شـده. اهمیتـی کـه در ماه های 
گذشـته از سـوی رهبـری نیـز مـورد تاکیـد قـرار گرفـت. ایشـان در 
جمـع کارآفرینـان و فعالان اقتصادی کشـور فرمودند: »مـا در برخی 
از محصـولات داخلـی متأسـفانه شـاهد ایـن هسـتیم که بـه کیفیت 
توجـه نمی شـود، ایـن خیلـی بد اسـت، ایـن همـه  حمایـت در طول 
ایـن سـال ها از صنعـت خـودرو در کشـور شـده خب کیفیـت خودرو 

خـوب نیسـت، مـردم ناراضی انـد درسـت هـم می گوینـد«.
پیگیـری مسـئله خودرو در سـطوح بـالای مدیریت کشـور خیلی زود 
در دسـتور کار دولـت قـرار گرفـت. اخیـرا رئیـس جمهـور در بازدیـد 
میدانـی خـود از صنعـت خـودرو کـه منجـر به صدور هشـت دسـتور 
بـرای ارتقـای ایـن صنعـت شـد، نکاتـی مهمـی از جملـه افزایـش 
پنجـاه درصـدی تولیـد خـودرو و واگـذاری ایـن صنعـت بـه بخـش 

خصوصـی مطرح شـد.
در ایـن راسـتا نورنیـوز در چارچـوب پرونـده ویـژه خـود در خصوص 
بررسـی صنعت خودرو با »حسـن کریمی سـنجری« کارشـناس این 

صنعـت گفتگو کرده اسـت.
ایرانـی امـروز یعنـی در سـال 1400 امـن  خـودروی 
نیسـت، گـران اسـت، زیبـا نیسـت، رفـاه نـداره و در 
مجمـوع خـودروی خوبـی نیسـت. آیـا این هـا رو قبول 

داریـد؟ ارزیابـی شـما از ایـن وضعیـت چیـه؟
البتـه بـا بخشـی از ویژگـی هایـی کـه در مـورد خـودروی داخلـی 
برشـمردید موافـق نیسـتم امـا بطـور کلی درسـت می گویید اساسـا 
تعریـف سیاسـت گـذار خودرویـی کشـور از کیفیـت خـودرو تعریـف 
درسـتی نیسـت بـرای همیـن مشـخصاتی که بر اسـاس آن شـرکت 
بازرسـی کیفیـت و اسـتاندارد محصـول خودروسـازهای داخلـی را 
آدیـت مـی کند نمی توانـد همه انتظـارات مصرف کننـده امروزی را 

از یـک خـودرو سـاخت داخـل تامیـن کند.
دوتـا موضـوع را بایسـتی در نظـر گرفت نخسـت آنکه وقتی به سـیر 
توسـعه خـودرو در دنیـا توجـه می کنیـم و بـا جهت گیـری صنعت در 
داخـل کشـور به ویـژه در دوران پـس از انقـلاب مقایسـه می کنیـم، 
می بینیـم کـه اگرچـه صنعـت کشـور بـه لحـاظ تعـداد تولیـد رشـد 
داشـته امـا ایـن رشـد به صـورت متـوازن رخ نـداده به عبـارت بهتـر 
اصـولا در صنعـت کشـور به ویـژه در صنایـع وابسـته بـه ماشـین و 
یـا مونتـاژ، توسـعه ای اتفـاق نیافتـاده، اگـر توسـعه را در سـاده ترین 
شـکل خـود به رشـد متوازن یک سـاختار یـا محصول در همـه ابعاد 
خـود تعبیـر کنیم کاملا مشـهود اسـت که توسـعه به ایـن مفهوم در 
خودروسـازی کشـور رخ نـداده اسـت. به عبـارت بهتر درسـت اسـت 
کـه توانسـته ایم بـه لحـاظ تعـداد تولیـد در سـال هایی خودروسـاز 
بزرگـی در دنیـا باشـیم امـا از نقطـه نظـر کیفیـت و قیمـت رقابتـی 
نیسـتیم. به عنـوان مثـال در سـال 2020 ایـران بـا تولیـد 82۶,210 
شـانزدهمین  تولیـد  تعـداد  لحـاظ  بـه  سـواری  خـودروی  دسـتگاه 
خودروسـاز بـزرگ دنیـا شـده اسـت و ترکیـه بـا تولیـد 855,0۴5 
دسـتگاه خـودروی سـواری تنهـا یـک پلـه از ایـران جلوتر اسـت اما 
ایـن کشـور از ایـن تعـداد تولید رقمـی در حـدود 2۴ میلیـارد و ۹۴2 
میلیـون دلار صـادرات داشته اسـت. که حدود 3,5 میلیـارد دلار آن به 
آلمـان بـوده کشـوری که بـا کیفیت تریـن خودروها را تولیـد می کند. 
البتـه بعضی ها معتقدند ترکیه خودروسـاز نیسـت و صرفـا مونتاژ کار 
اسـت، درسـت هـم می گوینـد امـا منظـور مـن از ذکـر این مقایسـه 
اگـر مونتـاژ می کنـد  صرفـا تفهیـم مبحـث توسـعه اسـت ترکیـه 
لااقـل ایـن کار را درسـت انجـام می دهـد و کارایی بالایـی در کاری 
کـه انجـام می دهـد، دارد ولـی مـا معلـوم نیسـت خودروسـازیم یـا 
مونتـاژکار چـون هـر دو کار را خیلـی بـد انجـام می دهیـم. ضمـن 
آنکـه همیـن صنعـت مونتـاژ باعـث توسـعه بخش هایـی از زنجیـره 
تامیـن خودروسـازی در ترکیـه شـده به طوریکـه حالا به سـطحی از 
بلـوغ رسـیده که بـا کمک همیـن زنجیره تامیـن می توانـد پلت فرم 

بومـی طراحـی کند.
موضـوع دوم ایـن  اسـت کـه اصـولا طراحـی خـودرو بلـد نیسـتیم. 
به عبارتـی ما خودروسـاز نیسـتیم چـون نمی توانیم پلت فـرم طراحی 
کنیـم. البتـه عـده ای معتقدنـد در دانـش فنـی مشـکل نداریـم بلکه 
قـدرت سـرمایه گذاری نداریـم ولـی به نظـرم اتفاقـا فقـط موضوع به 
نداشـتن سـرمایه برنمی گـردد بلکـه مـا قـدرت ایجـاد یـک زنجیره 
تامیـن قـوی و سیسـتماتیک را نداریـم. شـکل گیری زنجیـره تامین 
فعلـی اصـولا بـر اسـاس قـدرت چانه زنـی و لابی گـری بـوده نـه 
توانایـی طراحـی و ایجـاد یـک برندینـگ در حـوزه قطعه سـازی. از 
قضـا ایـن نقطه دقیقا پاشـنه آشـیل طراحی پلـت فرم داخلی اسـت. 
یعنـی خودروسـاز به دلایلـی توانایـی ایجـاد تیرینـگ و سـازماندهی 
تیرهـا را براسـاس قـدرت فنـی و طراحـی نـدارد. هر وقت خواسـتیم 
پلـت فـرم طراحـی کنیم چـون از یک سـازماندهی درسـت در قطعه 
سـازی برخـوردار نیسـتیم لـذا توفیقـی هـم بدسـت نیاورده ایـم مثلا 
یکـی از دلایـل عـدم پیگیـری کاری کـه در طراحـی سـمند انجـام 
شـد بـه همیـن موضـوع برمی گـردد و به محـض آنکه فـرد جدیدی 
بـه ایـران خـودرو آمـد همه کارهـای انجام شـده روی سـمند نادیده 
خودروسـازی  در  سـاز  قطعـه  مالکانـه  حضـور  البتـه  شـد.  گرفتـه 
هـم یکـی دیگـر از نقـاط ابهام آمیـز موضـوع اسـت کـه عـلاوه بـر 
اینکـه مصـداق بـارز تعـارض منافـع اسـت، اتفاقـا مهمتریـن علـت 
بازدارنـده عـدم توفیـق در طراحـی پلـت فـرم همیـن نقطـه اسـت. 
یعنـی عـدم بهره منـدی درسـت از صنعت قطعه سـازی برای توسـعه 
خودروسـازی. در همیـن ترکیـه درسـت اسـت کـه در خودروسـازی 
و  قطعه سـازی هـم طراحـی می کننـد  در  امـا  کار هسـتند  مونتـاژ 
هـم قطعـه سـاز صاحـب برنـد هسـتند. بسـیاری از قطعاتـی کـه در 
ترکیـه تولید می شـود در سـاخت خودروهـای با کیفیت شـرکت های 
بـزرگ اسـتفاده می شـود. آیـا قطعه سـازی مـا تـلاش کـرده بـدون 
اتـکا بـه خودروسـازهای داخلـی به عنـوان بخشـی از زنجیـره تامین 
شـرکت های بـزرگ خودروسـاز دنیـا قرار گیـرد؟ سـابقه و تجربه می 

گویـد ایـن اتفـاق خیلی کـم رخ داده اسـت.
بنابراین در سـاختاری که نتوانسـته مسـیر توسـعه خود را به درسـتی 
شناسـایی کنـد و از طرف دیگر قابلیت سـازماندهی بـرای ایجاد یک 
برنـد در خودروسـازی را هـم نـدارد طبیعتـا نمی تـوان انتظـار تولیـد 

محصولاتـی بـا ویژگی هایی که شـما برشـمردید داشـت.
در صحبت هـای خـود اشـاره کردیـد کـه اگـر مسـیر 
طراحـی خودروی سـمند را پیـروی می کردیم بـه نتایج 
مطلوبـی می رسـیدیم چـه شـد که نتوانسـتیم مسـیر را 

دهیم؟ ادامـه 
بـه چنـد دلیـل اول آنکـه تغییـرات مدیریتـی در ایران خـودرو خیلی 
سـریع رخ داد و مجمـوع کارهایـی کـه روی پلـت فرم سـمند انجام 
شـده بـود نهادینـه نشـد مثـلا قطعـه سـازی هـا آن چنـان در تولیـد 

سـمند مشـارکت به شـکل سـرمایه گـذاری نداشـتند بنابرایـن برای 
مدیریـت بعـد از آقـای غـروی ادامـه نیافتـن کارهایی که در سـمند 
انجـام شـده بـود چنـدان هزینـه ایجـاد نمی کـرد. دومیـن نکته هم 
به نداشـتن یـک اسـتراتژی حاکمیتی در نحوه توسـعه خودروسـازی 
مربـوط می شـود اصـولا مدیرانـی کـه یکـی پـس از دیگـری بـه 
خودروسـازی می آیند با سـند جامعی در خودروسـازی مواجه نیسـتند 
و هـر طـور کـه مصلحـت ایجـاد کنـد و یـا در هماهنگـی بـا دولت 
وقـت باشـد عمـل می کننـد. بـرای مدیـران بعـد از آقـای غـروی 
پرداختن به سـمند موضوعیت نداشـت برای آنها توسـعه سـایت های 
خارجـی آنهـم در کشـورهایی کـه دولـت تعییـن می کـرد مهـم بود. 
بنابرایـن بـا وجـود آنکـه دانـش فنـی خوبـی در حـوزه طراحـی پلت 
فـرم سـمند ایجـاد شـد ولـی به دلیـل تکلیفـی کـه دولت بر اسـاس 
یـک معیـار سیاسـی به ایـران خـودرو در آن زمان تحمیـل کرد همه 
آنهـا از بیـن رفـت و حتـی بسـیاری از افراد بـا تجربه جذب شـرکت 

هـای بـزرگ خارجی شـدند.
معقتدید سـندهای چشـم انـداز در حوزه  سیاسـتگذاری 
منطبـق با ظرفیت هـای ما در حـوزه خودروسـازی نبوده 

است؟
عـرض مـن این اسـتکه ظرفیـت هـا و محدودیت های مـا در صنعت 
خودروسـازی کشـور بـا مندرجات سـندهای چشـم انداز منطبق نبوده 

است. 
مثـلا طراحـی نسـل اول سـمند چـرا ادامـه پیـدا نکـرد، بـه ایـن 
دلیـل اسـت کـه طراحـی آن ربطی به اسـناد بالادسـتی سیاسـتگذار 
خودرویـی نداشـت و برگرفته از الگـوی فکری مدیـران ایران خودرو 
در آن زمـان بـوده اسـت یعنـی تیـم قـوی و خـوش فکـری کـه در 
ایـران خـودرو بودنـد بـه ایـن نتیجـه رسـیدند کـه بایـد بـه دنبـال 
خودروی ملی بروند و این امر خارج از سیاسـتگذاری و سـند نویسـی 
سیاسـتگذار خودرویـی کشـور بوده اسـت و ایـن اتفاق خـوب نتیجه 
مدیریـت خـوب در ان دوره بـوده اسـت در حالیکـه در کشـورهایی 
همچـون کـره جنوبـی در دهـه ۶0 میـلادی براسـاس موقعیت هایی 
جـذب  سـرمایه گذاری  طریـق  از  کـه  حمایت هایـی  داشـتند،  کـه 
اسـت  بـوده  یکـی خودروسـازی  در سـه حـوزه کـه  اسـت  کـرده 
سـرمایه گذاری کـرده و برنامـه تهیـه کرده اسـت. خودروسـازان کره 
جنوبی براسـاس آن نقشـه پیش رفتند و حتی نظام تعرفه سـازی در 
کـره جنوبـی در بحـث ارتقای صنعت خودرو متناسـب با همان سـند  
پیش بینـی شـده اسـت. در حالیکـه در کشـور مـا هر کـدام از وزیران 

نـگاه متفاوتـی نسـبت به صنعـت خـودرو دارند.
بـا توجـه بـه تفـاوت نـگاه وزرای مختلـف در کشـور 
تحـت  کشـور  خودروسـازی  صنعـت  گفـت  می تـوان 
تاثیـر سیاسـت اسـت؟ سیاسـتگذاری در حـوزه خودرو 

سیاسـی اسـت؟
بـرای پاسـخ دقیق تـر بایـد مدیریت در خودروسـازی را بـه دو بخش 
و  کلیـدی  واژه  دو  کنیـم.  تقسـیم بندی  اجرایـی  و  سیاسـتگذاری 
تعییـن کننـده مدیریـت یـک سـاختار صنعتـی عبارت انـد از کارایـی 
و     Efficiency واژه ایـن دو  بـه  فرنگـی  زبـان  . در  اثربخشـی  و 
Effectiveness می گوینـد. اثربخشـی بـه تعریـف درسـت اهـداف 
و اسـتراتژی ها اطـلاق می شـود و کارائـی بـه انتخـاب یـک مسـیر 
درسـت برای رسـیدن به همان اهداف تعیین شـده. در خودروسـازی 
بیـش از آنکـه کارائـی نداشـته باشـیم اثربخـش نیسـتیم. یعنـی در 
آنجـا کـه بـه تعریـف درسـت راهبردهـای توسـعه مربـوط می شـود 
اصطلاحـا کویتمـان می لنگـد. وقتی اهـداف را درسـت تعریف نکنیم 
هرچـه هـم راندمـان خوبـی داشـته باشـیم چـون ایـن تـلاش برای 
دسـتیابی بـه هدفـی غیـر سـودآور اسـت طبیعتـا مصـداق آب در 
هاونـگ کوبیـدن اسـت. حـالا برسـیم بـه پاسـخ سـئوال جنابعالـی. 
فاقـد  و هـم  اسـت  کارایـی  فاقـد  در خودروسـازی هـم  مدیریـت 
اثربخشـی، چه سیاسـی باشـد و چه نباشـد اما مهمتریـن دلیل اینکه 
اثربخـش نیسـتیم چـون روی تصمیمـات اسـتراتژیک خودروسـازی 
تمرکـز واحـدی وجـود نـدارد. بـه زبـان سـاده معلـوم نیسـت راهبـر 
بـرای  کـه  نخواسـته  هـم  دولتـی  هیـچ  کیسـت.  خودروسـازی 
خودروسـازی یـک تصمیـم اسـتراتژیک مصلحانه بگیـرد. در واقع در 
بعد سیاسـتگذاری در خودروسـازی فاقد اثربخشـی لازم هستیم و در 
بعـد اجرایـی بـه رغـم آنکـه از پتانسـیل های خوبی در خودروسـازی 
برخورداریـم ولـی به دلیـل اثرات مخـرب فـاز Effectiveness آنجا 
هـم نمی توانیـم کارایـی لازم را داشـته باشـیم. وقتـی سیاسـت های 
درسـتی بـرای توسـعه یـک صنعت وجود نداشـته باشـد یعنـی همه 
سیسـتم هـای پشـتیبان بـرای حمایت از توسـعه و تولیـد آن صنعت 
درسـت عمـل نمی کننـد. امـروز خودروسـازی اسـیر سیاسـت های 
به خوبـی  را  خودروسـازی  صنعـت  کـه  اسـت  دولت هایـی  غلـط 
نمی شناسـند. به عنـوان مثـال مـا فکـر می کنیـم بـرای توسـعه در 
خودروسـازی حتمـا بایـد توانایـی تولیـد 8 میلیون دسـتگاه در سـال 
را داشـته باشـیم تـا سـرمایه گذاری روی طراحـی پلـت فـرم توجیـه 
اقتصـادی داشـته باشـد. البتـه حـالا در دولـت فعلـی بـه 3 میلیـون 
دسـتگاه در سـال هـم راضـی شـده اند. امـا آمارهـای تولیـد در دنیـا 
ایـن فرضیـه دولتـی را تاییـد نمی کنـد. ببینیـد کل فـروش شـرکت 
پـژو )بـدون در نظـر گرفتـن اعتـلاف PSA( در سـال 2020 تنهـا 
یـک میلیـون و 11۹ هزار دسـتگاه بوده اسـت و بیشـترین تولید یک 

مـدل ایـن خودروسـاز مربـوط می شـود به تولیـد خـودروی 208 که 
بالـغ بـر 330 هـزار دسـتگاه می باشـد. در بیـن تولیدات شـرکت پژو 
مدل هایـی وجـود دارد کـه حتـی تعـداد تولیـد آنهـا در یک سـال به 
100 هـزار دسـتگاه هـم نمی رسـد ولـی تولیـد می شـود و سـودآور 
هـم هسـت. وقتـی مشـکل را بـزرگ می کنیـم آن وقـت حـل چنین 
مشـکل بزرگـی از توانمـان خـارج می شـود و طبیعتـا راه حل هایـی 
هـم کـه بـرای رفـع ایـن مشـکل پیـش بینـی می شـود مسـیرهای 
بایـد  کسـانی  بگویـم  بایـد  کـه  اینجاسـت  می طلبـد،  را  دشـواری 
بـرای خودروسـازی تصمیم سـازی کننـد کـه ایـن صنعـت را خـوب 
می شناسـند. شـوربختانه دولت هـا تاکنـون معمـولا فقـط بـه دایـره 
رفقـا و دوسـتان خود نـگاه می کردند، سیاسـت دقیقی هـم که وجود 
نـدارد بنابرایـن در چنیـن فضایـی هـر چـه یـک مدیـر تـلاش کنـد 
کـه کارایـی خـود را افزایـش دهـد راه بـه جایـی نمی بـرد. البته این 
توضیحـات را بـا ایـن دیـدگاه می دهم که فـرض می کنیـم آدم های 
مصلحـی در بیـن سیاسـت گـذاران خودرویی کشـور وجـود دارند اما 

نیسـتند. کاربلد 

مدیـر  یـک  نباشـد  سیاسـی  خودروسـازی  در  مدیریـت  واقعـا  اگـر 
خودرویـی نیـازی نـدارد بـرای حفـظ صندلـی خـود مـدام با سیاسـیون 
لابی گـری کنـد بلکـه می دانـد تنهـا راه مانـدگاری مدیریتـش انجـام 
درسـتِ سیاسـت های درسـتی اسـت کـه برایـش تعریـف شـده و تنهـا 
اصلی تریـن  به عنـوان  مدیـره  هیئـت  و  مشـتری  پاسـخگوی  بایـد 
ذی نفعـان سـازمانی خـود باشـد امـا در عمـل اینگونـه نیسـت. دولـت 
و نهادهایـی نظیـر مجلـس و سـایرین بی آنکـه نسـخه درسـتی بـرای 
توسـعه خودروسـازی پیچیده باشـند مدام در امور داخلی این شـرکت ها 
دخالـت می کننـد. حـالا دخالـت در عزل و نصب هـا بماند ولـی موضوع 
اصلـی دخالـت در فرآیندهایـی اسـت کـه ایـن شـرکت ها را بـه مـرز 
ورشکسـتگی رسـانده اسـت. سـال ها شـورایی را به نام  شـورای رقابت 
بـالای سـر خودروسـازی گذاشـته اند بی آنکـه بداننـد همیـن شـورای 
بـه اصطـلاح رقابـت بـا روش غلـط قیمت گـذاری خـود چه بلایی سـر 
شـرکت هـای ملـی این مملکت آورده اسـت. شـما از شـرکتی که زیان 
سـاز اسـت انتظار چه معجزه ای داری؟  اینهایی که پذیرفتند در شـرایط 
فعلـی سـکان هدایـت شـرکت های خودروسـاز را در دسـت بگیرنـد یـا 
واقعـا بـه عمـق دشـواری مسـئولیتی کـه پذیرفتنـد واقـف نیسـتند و یا 
خیلـی شـجاعت بـه خـرج داده انـد. فقط کافی اسـت هزینه هـای جاری 
و حقـوق و دسـتمزد پرداختـی ایـن شـرکت ها را در مقابـل بدهی هـای 
انباشـته و جـاری بگذاریـد و بـرای اینکـه غصه هایتـان تکمیـل شـود 
بـه جـدول تعـداد خودروهـای کـف و معوقـات تحویـل خـودرو نگاهی 
بیاندازیـد آنـگاه متوجه خواهید شـد کـه مدیریت دولتـی و قیمت گذاری 
دسـتوری توامـان چـه بلایـی سـر شـرکت های خودروسـاز آورده اند. با 
وجـود ایـن میـزان زیـان انباشـته و مطالبـات قطعـه سـازان و بانک ها، 

تـازه بایـد خـودرو را زیـر قیمـت تمام شـده هـم فروخت.
زمانـی کـه از اختیـارات و توانایی هـای حقوقـی نماینـده و سـایر نهادها 
بـرای کشـاندن وزیـر به مجلـس برای ارائـه توضیحات که در بسـیاری 
مـوارد از آن سـوء اسـتفاده می شـود صحبـت می کنیـم، آیا ایـن عارضه 
غیرخصوصـی بـودن صنعـت خـودرو مـا نیسـت؟ یعنـی اگـر صنعـت 
خـودرو مـا خصوصی بـود طبیعتـا وزیر در قبـال آن مسـوولیت عمومی 

داشـت نـه اینکـه به عنـوان نهـاد زیردسـت بخواهد پاسـخ دهد.
بـا فرمایـش جنابعالـی موافقـم. به طـور کلـی دولت ها تاجـران ضعیفی 
هیچ وقـت  دنیـا  در  دولـت  هسـتند.  زیان دهـی  تاجـران  یـا  هسـتند 
تصدی گـری نمی کنـد. دولت هـا سیاسـتگذار هسـتند و رهبـر معظـم 
انقـلاب نیـز کـه اخیـرا از صنعـت خـودرو انتقاد کردنـد بیـان کردند که 
وظیفـه دولـت راهبـری، حمایـت و مانع زدایـی اسـت. بنابرایـن معتقدم 
کـه صنعـت بایـد خصوصـی شـود. امـا موضـوع ایـن اسـت که سـابقه 
واگذاری هـا نشـان می دهـد که واگـذاری صنعتی در کشـور مـا معمولا 

منجـر بـه نتیجـه خوبـی نشـده اسـت. بـه ایـن دلیل کـه شـرکت ها را 
در زمانـی واگـذار می کنیـم کـه زیـان ده هسـتند و با وضعیت اسـفناکی 
بـه لحـاظ مالـی مواجـه هسـتند بنابرایـن آنهـا را بـا ارزش غیرواقعـی 
واگـذار می کنیـم و معمـولا فـردی هـم کـه مالـک شـرکت  می شـود 
چـون اهلیـت صنعتـی و اقتصـادی کافـی نـدارد و از طرفی بـا توجه به 
اینکـه شـرایط اقتصـادی بـازار در کشـور کـه با توجـه به تورمـی بودن 
آن مبتنـی بـر تفکر سـفته بازی و دلالی اسـت لذا مالک جدید تشـویق 
می شـود سـرمایه ای کـه از دولـت گرفته اسـت در همین مسـیر تورمی 
آن را تبدیـل بـه نقدینگـی کـرده و در حوزه هـای دیگـری سـودآوری 

.  کند
صـرف نظـر از اینکـه فضـای اقتصـادی کشـور در حوزه کسـب و کار و 
رقابت پذیـری مسـاعد نیسـت امـا در بخش هـای خصوصی نیز مشـکل 
داریـم. بیشـتر قطعه سـازان مـا متعلـق بـه بخـش خصوصی هسـتند و 
زمانـی کـه خودروسـازی مـا تحریـم می شـود قطعه سـازان مـا بـرای 
اینکـه بـه زنجیـره ارزش جهانـی خـودرو وصـل نیسـتند آنها هـم دچار 

آسـیب می شـوند.
بنابرایـن بـا وجـود اینکه معتقـدم بخش خصوصـی باید سـکان اجرایی 
صنعـت را بـه دسـت بگیـرد امـا در صنعـت خودروسـازی اعتقـاد دارم 
اگـر بـا وضعیـت فعلـی به بخـش خصوصـی واگذار شـود دچـار عارضه 
بیشـتری می شـویم. ضمـن آنکه  معتقـدم انحصار بخـش خصوصی در 
کشـورهایی همچـون ایـران کـه از شـاخص هـای اقتصـادی پایـداری 
برخـوردار نیسـتند از انحصـار بخـش دولتی بیشـتر اسـت. بنابراین باید 
حواسـمان باشـد کـه بـا خصوصی سـازی اشـتباه، اصطلاحـا از چاله به 

نیوفتیم. چـاه 
آیـا چشـم اندازی وجـود دارد کـه صنعت خودروسـازی به 

بخـش خصوصی واگذار شـود؟
سـوال شـما نیـاز بـه تفسـیر دارد. در حـال حاضـر بـا توجـه بـه اینکـه 
اقتصـاد خودروسـازی در بخـش هـای خصوصـی کشـور مبتنـی بـر 
مونتـاژکاری اسـت و سـودآوری ایـن صنعت به شـکلی ناشـی از فضای 
اقتصـاد کشـور اسـت بگونـه ای کـه اگـر نظـام  تورمـی موجـود در 
تعرفـه ای را نداشـتیم و بحـث منوعیـت واردات خـودرو هـم نبـود ایـن 
شـرکت ها نمی توانسـتند تا این حد سـودآور باشـند. بنابراین سـودآوری 
آنهـا نتیجه کارایی شـان نیسـت بلکـه نتیجه فضای نامطلـوب اقتصادی 
کشـور اسـت. بنابرایـن واگـذاری خودروسـازی به بخـش خصوصی در 
حـال حاضـر نمی توانـد هـدف سیاسـت گذار خودرویـی کشـور را از این 

واگـذاری محقق سـازد.
همیشـه مطـرح می شـود کـه فضـای خودروسـازی کشـور مـا شـفاف 
انسـانی دچـار  نیـروی  در  ایـن شـاهد هسـتیم کـه  نیسـت در کنـار 
آشـفتگی هسـتیم و گـزارش مجلـس نشـان می دهـد که سـهم نیروی 
انسـانی در قیمـت تمام شـده خـودرو در تمـام جهان چهار درصد اسـت 
امـا در کشـور مـا 12 درصـد اسـت. فکـر می کنیـد عـدم شـفافیت در 
شـکل گیری ایـن فرآیندهـا تاثیـر دارد؟ تحلیل تـان از وضعیـت نیـروی 

انسـانی در ایـن صنعـت چیسـت؟
در حـوزه منابـع انسـانی بـا واژه شـفافیت موافـق نیسـتم. پرسـنل در 
خودروسـازی بیشـتر از آنکـه مـازاد باشـند غیربهره ورانـد. در دنیـا تعداد 
نیـروی انسـانی بویـژه در خطـوط غیـر ویـژه مثـل مونتـاژ از نوعـی 
Flexibility برخوردارنـد یعنـی بـا افزایـش تولید، نیرو زیاد می شـود و با 
کاهـش تولیـد، نیـرو متعادل می شـود. تاثیـر12 درصدی نیـروی کار بر 
قیمـت نهایـی که عنوان می شـود شـامل حقوق و دسـتمزد و سـرباری 
اسـت کـه بـه شـرکت های خودروسـاز تحمیـل می شـود و در واقـع بـا 

هزینه هـای عـدم بهـره ور نیـروی کار مخلوط اسـت.
مثـلا در شـرکت پـژو زمانـی که قـراردادی بـا خودروسـازی مـا منعقد 
می کننـد براسـاس آن قـرارداد و میـزان کاری کـه تعریـف می شـود 
اسـتخدام های جدیـدی انجـام می دهند و زمانـی که این قـرارداد معلق 
می شـود نیـروی انسـانی را تعدیـل می کننـد یعنـی بهـره وری هـر فرد 
تعریف شـده اسـت. اما در کشـور مـا در تعدیل و متعادل سـازی نیروی 
انسـانی و کار دچـار محدودیـت هسـتیم و تـازه گاهـی اسـتخدام های 

فرمایشـی و توصیـه ای هـم داریم.
مثـلا یکـی از اقداماتـی که باعث می شـود نیـروی کار بهره ورتر شـود 
چرخـش شـغلی اسـت یعنـی نیروهـای قدیمـی و حرفـه ای کـه قابلیت 
انجـام کار سـخت نـدارد را بایـد بـه مشـاغل هدایـت کنیم کـه نیاز به 
تجربـه دارد و در مقابـل نیـروی جوانی کـه قدرت فیزیکـی بالایی دارد 
را اسـتخدام کنیـم در حالیکـه ایـن چرخـش نیـرو در صنعـت خـودرو 
معمـولا سـال ها اتفـاق نمی افتد و شـرکت های خودروسـاز بـا نیروهای 
کاری مواجـه اسـت کـه علیرغـم اینکه حقـوق بالایی دریافـت می کنند 
امـا کارآیـی نیـروی جـوان را ندارنـد. بایـد در کشـور بـه انـدازه کافـی 
اشـتغال داشـته باشـیم تا چنانچه خودروسـاز ناچار شـد نیروی کار خود 

را تعدیـل کنـد نگـران ایـن نباشـد که معیشـت آنهـا آسـیب می بیند.
امـا در مجمـوع نیروی انسـانی ارزان قیمت در صنعت کشـور به شـرطی 
کـه صنعـت سـودآور باشـد نوعـی مزیـت اقتصـاد کشـور محسـوب 
می شـود بـه هـر حـال کارگـر ایرانـی در خودروسـازی هـای دولتـی 
در  کـه  می کنـد  دریافـت  مـاه  در  دلار  میانگیـن ۴00  بطـور  امـروزه 
مقایسـه بـا شـرکت های بزرگ خودروسـازی دنیـا رقم ناچیـز و در عین 
حـال مزیـت داری اسـت. امـا بدلیـل همـان تفکـرات غلط سیاسـتگذار 
 7 حـدودا  نقشـی  کـه  مزیـت  ایـن  از  نمی توانیـم  کشـور  خودرویـی 
درصـدی در قیمـت تمـام شـده یـک خـودروی داخلـی دارد به درسـتی 

اسـتفاده نماییـم.
دارای  کشـورهای  جـزو  را  ایـران  می تـوان  امـروزه 
تکنولـوژی خودروسـازی محسـوب کـرد یـا نه؟ بـا وجود 
اینکـه مـا سالهاسـت در صنعـت خودروسـازی فعالیـت 
داریـم اما بسـیاری از کشـورهایی کـه بعد از مـا وارد این 
حـوزه شـدند در مسـیر جلوتـری در حال حرکت هسـتند. 

وضعیـت تکنولـوژی خـودرو در کشـور چگونـه اسـت؟
تکنولـوژی ابـزاری اسـت کـه بـه وسـیله آن می توانیـم به اهـداف خود 
دسـت پیـدا کنیـم. تکنولـوژی، اجـرای عملـی دانـش اسـت. در واقـع 
تکنولـوژی چیزهـای بسـیار بیش تـری از ماشـین را در بـر می گیرد. اگر 
تکنولـوژی را حـاوی اجزائی وابسـته بهـم بدانیم و از طرفـی دانش فنی 
را نیـز بعنـوان جزئـی از آن در نظر بگیریم آن وقت بایـد تکنولوژی را به 
3 جـزء سـخت افـزار، نرم افـزار و نهایتـا دانش فنی بخش بنـدی نمود.  
البتـه دانـش فنـی را بایسـتی بـه طـور مسـتقل مـورد توجه و بررسـی 
قـرار داد، زیـرا ایـن جـزء تمـام سـطوح موفقیـت هـای تکنولوژیـک را 

در بـر می گیـرد.
بـا ایـن تعریـف خودروسـازی در حـوزه سـخت افـزاری تقریبـا جامع و 
بی عیـب و نقـص اسـت البتـه بسـیاری از تجهیـزات سـاخت و ماشـین 
یـا  و  آورهـال  اصطلاحـا  بایسـتی  قطعه سـازی ها  در  به ویـژه  آلات 
نوسـازی شـوند. امـا شـرکت های خودروسـازی از امکانـات خوبـی در 
حـد یـک خودروسـاز طـراح برخوردارنـد. مراکـز تسـت و شـرکت های 
قالب سـاز بیشـتر بـه کار خودروسـاز می آید تـا مونتازکار. در حـوزه نرم 
افـزاری یعنـی دانـش بهـره بـرداری از تجهیـزات سـخت افـزاری هـم 
تقریبـا بی نظیریـم. در زیـر مجموعه های خودروسـازی و قطعه سـازی 
کارگـران و مهندسـین ماهـری داریـم کـه در شـرایط تحریـم وظیفـه 
سـاخت قطعـات یدکی بسـیاری از ماشـین آلات های تک را خودشـان 
برعهـده داشـتند. ایـن یک مزیـت نرم افـزاری در حوزه مهـارت نیروی 
انسـانی اسـت. تنهـا لنگـی صنعـت خـودرو در حـوزه دانش فنی اسـت. 
دانـش فنـی مفهـوم وسـیعی دارد. دانـش فنـی محصـول تجربـه در 
طراحـی اسـت. مثـلا طراحی مختصـات موتور خـودرو صرفا بر اسـاس 
یـک نقشـه یـا مـدل امکان پذیر نیسـت تجربـه طراحی هـای متعدد به 
شـما در ایجـاد یـک مـدل قابـل قبـول کمک می کنـد. همیـن موضوع 
در طراحـی پلـت فـرم مطرح اسـت.  همانطور که عرض کـردم اگر می 
توانسـتیم مهارتـی را کـه در طراحـی سـمند بدسـت آورده بودیـم ادامه 
می دادیـم الان دانـش فنـی اینـکار به  انـدازه کافـی در بدنه شـرکت ها 
رسـوب کـرده بـود و نهادینـه شـده بـود. الان آن هایـی کـه در طراحی 
سـمند دخیل بودند کجا هسـتند؟ اکثرا در خارج از کشـور و در شـرکت 
هـای بـزرگ خودرویـی و غیر خودرویـی دنیا مشـغول اند. بـرای همین 
الان بـرای طراحـی پلـت فـرم به کمـک خودروسـازهای خارجـی و یا 

اسـتودیوهای طراحـی مـاژول و محصـول نیـاز داریم. 
یعنـی در حـوزه نظارت نیز درک درسـتی از طراحی سـمند 

نداشت. وجود 
اگـر منظـور شـما از نظارت برخورداری از یک سـند جامع توسـعه باشـد 
می تـوان گفـت بلـه چـون سـند بالادسـتی برآمـده از فراینـد نخبگـی 
نداریـم. بـرای نمونـه در سـند 1۴0۴ حتـی برخـی از افـرادی کـه در 

تدویـن آن نقـش داشـتند اعـلام می کننـد کـه اشـتباه کردنـد.
بـا  متناسـب  کـه  اسـت  موفـق  تمرکـزی  و  سیاسـت  معتقـدم  مـن 
داشـته های مـا باشـد. بـرای نمونـه گفته می شـود کـه باید سـالیانه دو 
پلتفـرم داشـته باشـیم اما شـرکت بزرگـی همچـون میتسوبیشـی روی 
سـه پلتفـرم عمـل مدلینـگ انجـام می دهد. اینهـا در کنار هم متناسـب 
بـا داشـته ها، پتانسـیل مـا، مدیریت، میزان سـرمایه و دایره سیاسـی که 
بـر صنعـت کشـور حاکم اسـت عمـلا امکانپذیـر نبـوده اسـت. بنابراین 

معتقـدم در تنظیـم سـند 1۴0۴ بانـدازه کافـی نخبگـی نداشـته ایم.
در چه سـالی مـردم ایـران می تواننـد خودروی بـا کیفیت 
خـودروی  بازارهـا  در  همزمـان  و  شـوند  سـوار  ایرانـی 
خارجـی بـا قیمـت مناسـب هم وجـود داشـته باشـد؟ آیا 

اصـلا چنیـن چشـم اندازی وجـود دارد؟
وضعیـت صنعـت خـودروی ایـران امروزه بسـیار بغرنج اسـت. بسـیاری 
از کسـانی کـه کاربلـد این صنعت هسـتند تقریبا از اصـلاح وضعیت آن 

ناامیدنـد و یـا حداقـل بیـم ناک اند.
بـرای خـوب شـدن وضعیـت، اتفاقـات زیـادی بایسـتی در اقتصـاد و 
صنعـت کشـور رخ دهـد. حتـی فراتـر مـی روم شـاید بایسـتی در حـوزه 
سیاسـی نیـز اتفاقـات دیگری بیافتد تـا بتوانیم در خودروسـازی به جای 
خوبـی برسـیم. اولیـن آن تغییـر تفکـر سیاسـت گـذار خودرویی کشـور 
اسـت. بایـد بدانیـم از خودروسـازی چه مـی خواهیم. خودروسـازی می 
توانـد موتـور محـرک بخـش مهمـی از اقتصاد کشـور باشـد. امـا الان 
ایـن شـرکت هـا تقریبـا از کار افتـاده و در حـال مـرگ هسـتند. چگونه 
می تـوان شـرکت هایی را در حـال مـرگ هسـتند را نجـات داد. اول 
بایـد اراده ایـن تغییـر در سیاسـت گذاران خودرویـی کشـور ایجاد شـود. 
بعـد بایـد بررسـی کنیـم کـه چقدر حـال این بیمـار وخیم اسـت و برای 
جراحـی آن بـه چـه ابـزار و امکاناتـی نیـاز داریـم. قطعـا همـه آن هایی 
کـه در وقـوع این بیماری دسـت داشـته اند بایسـتی اطـراف این مریض 
رو بـه مـوت را خالـی کننـد. کار بایـد بـه دسـت نخبگانـی بیافتـد کـه 
سـینه سـوخته ایـن صنعت هسـتند. بـا مدیـران کارنابلد توصیه شـده و 
سیاسـی نمـی تـوان ایـن بیمـار را از مـرگ نجـات داد. اگر در گذشـته 
مـی توانسـتیم با  دو سـه هـزار میلیارد تزریـق نقدینگی ایـن مریض را 
احیـا کنیـم امـروز دیگـر به رقم هایـی در حـدود ۴0 یا 50 هـزار میلیارد 

اسـت. نیاز 
همزمان در سـاختارهای مالی و بانکی کشـور همین طور فضای کسـب 
و کار و شـاخص های مرتبط با فضای رقابتی صنعت در کشـور بایسـتی 
تحـولات قابـل قبولـی رخ دهـد به عـلاوه بایـد همـه موانعـی را کـه از 
طریق دسـتگاه های دولتی یا شـبه دولتی در مسـیر توسـعه این صنعت 
ایجـاد شـده و به نوعـی در مسـیر توسـعه ایـن صنعـت مانـع تراشـی 
کرده انـد را یـک بـه یـک برطـرف نمـود و در واقـع نوعـی اصلاحـات 
اساسـی صـورت پذیـرد. اینهـا الزامـات توسـعه صنعتی کشـور اسـت و 
تنهـا بـه موضوع خودروسـازی محـدود نمی شـود. در خودروسـازی اما 
بایسـتی پرتفـوی مالـی ایـن شـرکت ها تغییـر کند. اسـاس حیـات این 
شـرکت ها بایسـتی بـر مبنای سـودآوری تنظیم شـود، البته شـاید برای 
سـودآوری نیـاز بـه حمایت هـای دولتی هم باشـد.بعد از آن تـازه نوبت 
تعییـن تکلیـف نـوع مدیریـت در ایـن بنگاه هـا می رسـد شـرایطی کـه 
تغییـر آن بسـیار ضـروری اسـت. نمی گویم یقینـا باید خصوصی سـازی 
رخ دهـد چـون معتقـدم در شـرایط اضطـرار واگـذاری ایـن شـرکت ها 
آن هـم بـا آن سـوابق ناهنجاری که عمومـا در واگذاری ها سـراغ داریم 
کار درسـتی نیسـت. ضمـن آنکـه معتقـدم اصـولا انحصـار بخش هـای 
در  بایسـتی  بنابرایـن  اسـت.  آسـیب رسـان تر  دولتی هـا  از  خصوصـی 
مدیریـت ایـن شـرکت ها خـارج از دولتـی یـا خصوصـی طرحـی نـو در 

اندازیم.
مثـلا یکـی از پیشـنهادات مـن ادغام دو شـرکت یـا حتی بخشـی از دو 
شـرکت مـی باشـد بطوریکـه سـرمایه گذاری روی طراحـی پلـت فـرم 
مشـترک توجیـه پذیـر شـود و البتـه در ادامـه بایسـتی تنـوع تولیـدات 
خودرویـی کشـور را کاهـش دهیم. ایـن همه تنوع آنهـم در محصولات 
بـی کیفیـت بنظـر می رسـد تکثیـر نوعـی بی کیفیتـی در خیابان هـای 
کشـور اسـت. وقتـی تـوان طراحـی خـودروی خـوب نداریـم لااقـل از 
تنـوع بکاهیـم و بـه تیـراژ بیافزاییـم در آن صـورت شـاید بتـوان قیمت 

تمـام شـده را کاهـش داد.

اگر واقعا مدیریت در 
خودروسازی سیاسی نباشد یک 
مدیر خودرویی نیازی ندارد برای 
حفظ صندلی خود مدام با سیاسیون 
لابی گری کند بلکه می داند تنها راه 
ماندگاری مدیریتش انجام درستِ 
سیاست های درستی است که برایش 
تعریف شده و تنها باید پاسخگوی 
مشتری و هیئت مدیره به عنوان 
اصلی ترین ذی نفعان سازمانی خود 
باشد اما در عمل اینگونه نیست
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اجرای پویش »لبخند بهار«برای اهدای خون 
به نیازمندان

تا روز ســیزدهم  پویــش لبخند بهــار 
فروردیــن 1۴01 و با هدف تامین ذخایر 
خون مورد نیــاز مراکز درمانی و بیماران 
در تمام مراکز اهدای خون پایتخت اجرا 

خواهد شد.
به گزارش خبرنگار ســلامت خبرگزاری 
فــارس، این روزهــا با توجه به شــیوع 
پاندمــی کرونا احتیاج مراکــز درمانی و 
بیمــاران به خــون و فرآورده های خونی 
بیشتر شده است؛چراکه برخی از مبتلایان 

به کرونا دارای بیماری های زمینه ای مانند دیابت، انواع ســرطان و... هستند و ضرورت تأمین 
خون مورد نیاز این بیماران امری مشهود و لازم است.

در آســتانه فصل بهار قرار داریم و اهدای خون امری همیشــگی و هر روزه است؛ تا با اهدای 
قطره خونی جان بیماری زنده شده و حیات دوباره ای به خود گیرد.

محمــد رضا مهدی زاده، مدیرکل انتقال خون اســتان تهران از اجرای پویش لبخند بهار و با 
هــدف دعوت از مردم پایتخت برای اهدای خون همزمان با اعیاد شــعبانیه و ایام عید نوروز 

خبر داد.
وی با اشــاره به کاهش مراجعات مردم به مراکز اهدای خون در روزهای پایانی سال به دلیل 
مشــغله های شب عید و شیوع ویروس کرونا، خاطرنشان کرد: در آستانه فصل بهار و همزمان 
با اعیاد شعبانیه، پویشی تحت عنوان »لبخند بهار« را در تمام مراکز اهدای خون استان تهران 
برگزار خواهیم کرد که این پویش می تواند زمینه ساز مشارکت بیشتر مردم عزیزمان در کمک 

به زندگی دوباره بیماران نیازمند به خون باشد.
وی اضافه کرد: زیباترین اتفاق در آستانه بهار این است که هر کدام از مردم بتوانند پیام رسان 
شادی و لبخند برای دیگران باشند و امیدواریم با مشارکت بیشتر شهروندان تهرانی در مراکز 
اهدای خون، لبخند امید و زندگی به بیماران و خانواده های عزیزشان تقدیم شود و هموطنان 

دل نگران را با این حرکت نجات بخش، دل آرام کنیم.
پویش لبخند بهار تا روز سیزدهم فروردین 1۴01 و با هدف تامین ذخایر خون مورد نیاز مراکز 

درمانی و بیماران در تمام مراکز اهدای خون پایتخت اجرا خواهد شد.

  دستورالعمل آزمون های ورودی 
دبیرستان های سمپاد ابلاغ شد

دستورالعمل آزمون های ورودی دبیرستان 
های دوره اول و دوم مدارس استعدادهای 
از   1۴01-1۴02 تحصیلی  سال  درخشان 
سوی ســازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان به ادارت کل آموزش و پرورش 
استان ها ابلاغ شــد.به گزارش فارس، با 
توجه به اساسنامه ســازمان ملی پرورش 
جلسه  مصوب  درخشــان  اســتعدادهای 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی و در 
اجــرای بند2 ماده ۴ کلیــات نظام تربیت 

اســتعدادهای برتر در آموزش و پرورش، مصوب شورای عالی آموزش و پرورش، »دستورالعمل 
آزمون های ورودی دبیرستان های دوره اول و دوم مدارس استعدادهای درخشان سال تحصیلی 
1۴02-1۴01« از ســوی سازمان ملی پرورش اســتعدادهای درخشان، به ادارات کل آموزش و 
پرورش اســتان ها ابلاغ شد.بر اساس این دســتورالعمل، تمام فرآیندها، اعم از ثبت نام اینترنتی 
داوطلبان، صدور اقلام پیش از آزمون، چاپ، بسته بندی و ارسال دفترچه های سؤالات بر اساس 
حوزه بندی، تصحیح پاســخ برگ ها، اعلام نتایج و پاسخگویی به درخواست های تجدید نظر، به 
صورت ســتادی و متمرکز صورت می گیرد.در این دســتورالعمل آمده است: مسؤولیت برگزاری 

دقیق و مطلوب این آزمون ها در استان بر عهده مدیرکل آموزش و پرورش است.

  پرونده سهمیه ناعادلانه فرزندان اعضای 
هیأت علمی بسته شد

عضــو کمیســیون آمــوزش دیده بــان 
شــفافیت و عدالت با بیان اینکه پرونده 
ناعادلانه فرزندان اعضای هیأت  سهمیه 
علمی بسته شــد، گفت: داوطلبی داریم 
کــه میانگیــن دروس اختصاصی اش در 
کنکور 8 درصد بوده است و وی در حال 

تحصیل در رشته پزشکی است.
علــی امرایی عضو کمیســیون آموزش 
دیده بان شــفافیت و عدالت در گفت وگو 
با خبرنگار آموزش و پرورش درباره تعیین 

تکلیف سهمیه فرزندان اعضای هیأت علمی، اظهار کرد: در سال 13۹2، در جلسه 735 شورای 
عالی انقلاب فرهنگی یک مصوبه ای را در خصوص تســهیلات فرزندان اعضای هیأت علمی 
داشــتند که این مصوبه در دو بخش بود؛ یک بخش درباره انتقال و دیگری درباره تغییر رشته 
فرزندان اعضای هیأت علمی بود. وی با بیان اینکه از زمانی که این ســهمیه تصویب شد به 
طور میانگین تا امســال، هر ســال 1000 تا 1500 نفر از فرزندان اعضای هیأت علمی از این 
سهمیه استفاده کردند، افزود: این امتیاز خلاف عدالت بوده و ظلم در حق داوطلبان دیگر است 
زیرا شاهدیم با این سهمیه رتبه 1۶0 هزار در حال تحصیل در رشته پزشکی است، رتبه 1۴0 
هزار در حال تحصیل در رشته دندانپزشکی است، رتبه 105 هزار و همچنین رتبه ۶0 هزار در 

حال تحصیل در رشته پزشکی هستند.
 فردی با میانگین ٨ درصد در دروس اختصاصی، پزشکی می خواند

امرایــی ادامه داد: مثلا داوطلبی داریم کــه میانگین دروس اختصاصی اش در کنکور 8 درصد 
بوده اســت و وی در حال تحصیل در رشــته پزشکی اســت؛ جالب این است که در کارنامه 
اولیه وی که ســازمان سنجش اعلام می کند، مردود اعلام شده است ولی بر اساس ضوابطی 
عجیب در حال تحصیل در رشــته پزشــکی است.وی با تأکید بر اینکه فردی که با رتبه 1۶0 
هزار پزشــکی قبول می شــود، تفاوت زیادی با خرید صندلی ندارد، گفت: برخی از آنهایی که 
مدافع این سهمیه هستند، یا از این سهمیه استفاده کرده یا می خواهند استفاده کنند؛ کما اینکه 
در بررسی های اخیر به فرزندان مســؤولانی رسیدیم که مدافع سهمیه بودند و از این سهمیه 
استفاده کرده بودند و یک فرزند یا حتی دو فرزند خودشان را از طریق همین مصوبه ناعادلانه 

به بهترین دانشگاه تهران منتقل کرده بودند.
چرا باید سهمیه به اعضای هیأت علمی داده شود؟

عضو کمیســیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت تصریح کرد: دیوان عدالت اداری در سال 
13۹۹، بخشــی که مربوط به تغییر رشته بود را لغو کرد و در سال 1۴00 بخشی که مربوط به 
انتقال بود را لغو کرد اما شهریور امسال رئیس وقت سازمان سنجش طی نامه ای به دانشگاه ها 
اعلام کرد که فرزندان اعضای هیأت علمی در بازه زمانی اشاره شده می توانند ثبت نام کنند و 
این نامه خلاف رای دیوان عدالت اداری و خلاف عدالت بود و ســازمان سنجش در پاسخ به 
اعتراض دیده بان و کمیسیون اصل ۹0 اعلام کردند که سازمان سنجش مجری قانون است و 

شورای عالی انقلاب فرهنگی به ما دستور اجرای مجدد این مصوبه را داده است.
وی با بیان اینکه رئیس دیوان عدالت اداری طبق ماده 8۶ قانون تشــکیلات و آیین دادرسی 
دیوان عدالت اداری، درخواســت مستقیم لغو این مصوبه را داشته است، گفت: در اوایل اسفند 
امسال، مصوبه برای بار سوم لغو شد و پیرو مکاتبه دیده بان با رئیس جمهور، ایشان به شورای 
عالی انقلاب فرهنگی دســتور ارائه گزارش نهایی را داد که ما منتظر این گزارش هســتیم و 
ان شاءالله کمیته های نظارتی به زودی تشکیل شود تا در سال آینده موارد انتقال و تغییر رشته 

برای فرزندان اعضای هیأت علمی ممنوع باشد.

خبر

باغ ویلاهای غیرمجاز چگونه ساخته می شوند

 به نام روستا به کام ثروتمندان
چنــدی پیش اخبــاری در فضــای مجازی 
منتشر شد که به دستور دستگاه قضا، تعدادی 
از ویلاهــا و باغ ویلاهای غیرمجاز در برخی 
از مناطق به ویژه در روســتاها، تخریب  شده 
است. در کاشمر هم این اتفاق افتاد و دستگاه 
قضا ورود قاطعانه ای در این مورد داشــت اما 
ســوال اینجاســت چرا این برخورد قاطع با 
متخلفان میلیاردی که برخی از آن ها مدیران، 
تعدادی از کارمنــدان ادارات و افراد صاحب 

نفوذ در شهر هستند، انجام نشد.
هــر چند ســؤالاتی هــم در ذهــن ایجاد 
می شــود، از جمله اینکه چگونه اجازه داده 
 شده چنین باغ ویلاهایی از ابتدا بدون مجوز 
ســاخته شــوند؟ و اینکه چرا بعد از سال ها، 
هنوز حکمی اجرایی، بــه  منظور برخورد با 
متخلفان ساخت وسازهای غیرمجازِ این گونه 
از »مناطق خاص« صادر نشــده و اگر هم 

صادر شده، چرا اجرا نشده است؟
»کلاته  بــزی« یکی از مناطقی اســت که 
ساخت وساز ویلاهای متعددی را در سال های 
گذشته شاهد بوده است، حال این که چرا در 
هنگام ساخت و ساز در این منطقه، متولیان 
امر اعم از فرمانداری، منابع طبیعی، مسکن 
و شهرسازی، جهادکشاورزی و به  خصوص 
دســتگاه قضا به رغــم یادآوری های انجام 
شده جلوی این ساخت وسازهای غیرمجاز را 
نگرفتند و در همــان ابتدا حکم قلع وقمع را 

صادر نکردند؟
البتــه بماند که هر از چندگاهی خبرهایی به 
گوش می  رســد که در بعضی از روستاهای 
کاشمر هم شــاهد ساخت وساز ویلاهایی از 
سوی برخی مدیران و پزشکان با استخرهایی 
آن چنانی و ســایر امکانات و... هســتیم اما 

باید پرســید؛ نقش بخشداری، دهیاری ها و 
شوراهای روســتا در این خصوص چیست؟ 
آیا جهادکشــاورزی تیم گشت در این مورد 
دارد؟ و برای پیشگیری از این تخلفات، چه 
اقداماتی از سوی مســئولان مربوطه انجام 

می گیرد؟
این موضوع که اصلًا چرا این باغ ویلاها در 
نقاط مختلف شهر کاشمر بدون مجوز ساخته 
می شوند که حالا باید به دنبال تخریب آن ها 
بود، کوتاهی و کم کاری مسئولان و متولیان 
در این امر را نشــان می دهد و نمی توان از 
آن به سادگی گذشت. اما صرف ساخت یک 
باغ یا باغچــه نمی تواند دلیلــی بر مجاز و 
قانونی بودن یک ساخت وساز باشد و جالب 
آنکه برخی از این اماکــن از جمله در بلوار 
ســید مرتضی، نه تنها غیرمجاز هستند بلکه 
امتیــازات خدماتی برخــی از آن ها، خانگی 

محسوب شده است!
بدون شــک ما خلأ قانونــی در این رابطه 
نداریم بلکه قانون هســت، امــا اینکه چرا 
دستور تخریب صادر نمی  شود، سؤال برانگیز 
اســت این که برخی مواقع در یک روســتا 
چند مکانی که دیوارچینی آن انجام شــده 
به  سرعت تخریب می شود ولی هنوز کسی 
به ســمت بــاغ ویلاهای چنــد صد متری 
»کلاته  بزی« نمی رود؛ ســوالی اســت که 
تاکنون برای آن پاســخی نیافتیم. البته اگر 
ذهن نگارنده یاری کند، در چندین سال قبل 
فقط دیــوار یکی از باغ ویلاهای کلاته  بزی 
که صاحب آن کارمند یکی از سازمان ها بود، 
تخریب شــد اما از آن به بعد هیچ تخریب 
دیگری دیده نشد، چون اگر می بود قطعاً به  
سرعت گزارش مسئولان از تخریب هایی که 

انجام داده بودند در فضای مجازی منتشــر 
می شد.

بی اطلاعی متولیان از پرونده کلاته  بزی!
تعــدادی از کارمندان دســتگاه های دولتی، 
کارکنــان شــهرداری و پزشــکان و افراد 
ذی نفوذ که صاحبان بعضی از این باغ ویلاها 
هستند، آن قدر قدرت و نفوذ پیدا کرده اند که 
نه تنها اکنون مدعــی دریافت خدماتی مثل 
آب و بــرق و گاز هســتند، بلکه در تلاش 
برای گرفتن کُد برای این روستای ساختگی 
هستند که تا سال7۶ در هیچ کدام از مدارک 
و مستندات دولتی، اســمی از مکانی به نام 

آن نیامده است.
با پیگیری های به  عمل  آمده توسط خبرنگار 
ایسنا در کاشمر مشخص شد؛ در حال حاضر 
حدود 50 ویلا از باغ ویلاهای ساخته شده ای 
که هیچ کس آمار آن را در کلاته  بزی ندارد، 

دارای انشعاب آب هستند.
بــرای پیگیــری آخرین وضعیــت پرونده 
تخلفــات کلاته  بزی تلاش شــد با برخی 
اعضای کمیسیون ماده 100 و متولیانی که 
نقش اصلی را در موضوع ساخت وســازهای 
غیرمجاز و این کمیســیون بر عهده دارند؛ 
تماس بگیریم. ابتدا به ســراغ کارشناســان 
فرمانداری رفتیم که هیچ اطلاعی از آخرین 
موضوعــات و تصمیمات اتخاذ شــده برای 
تخلفات این روســتای ســاختگی نداشتند. 
در ادامه با محمد صادقی نماینده شــورای  
شهر در این کمیسیون تماس گرفته شد که 
ایشان هم به ایسنا اعلام نمود؛ از مهرماه که 
ابلاغ وی برای عضویت زده  شده هیچ گونه 
صحبتــی برای تخلفات صــورت گرفته در 
این کمیســیون به میان نیامده است. سعی 

شد به ســراغ عابدینی نماینده شهرداری در 
این کمیســیون هم برویم که او هم گفت: 
»تنهــا موردی کــه پــس از مدت ها برای 
تخلفات صورت گرفته مطرح شده مربوط به 
ســه هفته قبل برای پرونده ای بوده که فرد 
مدعی احداث گلخانه بوده و مقرر شد اعضا 

بازدیدی از محل داشته باشند«.
اما سؤال مهم تر این است که چرا هیچ کدام 
از این افراد حتی آماری از باغ ویلاهایی که 
سال هاســت به  صورت خلاف احداث شده، 
نداشتند؟ مسئولان استان از تخلفات کلاته 

بزی حمایت خواهند کرد؟
در نهایت مشخص شد؛ زمین های کلاته  بزی 
به مســکن و شهرسازی کاشمر واگذار شده 
است، در همین رابطه رئیس اداره مسکن و 
شهرسازی کاشمر به ایسنا گفت: اگر خلافی 
در کلاته  بــزی صورت گرفتــه، متولی آن 
شــهرداری است و باید آن ها برخورد قانونی 

انجام داده و تخریب می کردند.
ســیدمرتضی عابدی افزود: شــهرداری آن 
زمــان با برخــی ساخت وســازهایی که در 
مســتثنیات صورت گرفته، همکاری داشته 
اســت، اما در اراضــی ملی هــم تعدادی 

ساخت وساز انجام شده است.
وی تصریــح کــرد: هر چند ابتــدا زمین ها 
مســتثنیات بوده ولی بعد اعتراضی صورت 
گرفتــه، بخشــی از زمین ها بــه ملی تغییر 
کاربری یافته اما چاره ای نیست و باید روال 

قضایی خود را طی کند.
رئیس اداره مسکن و شهرسازی کاشمر بیان 
کــرد: برای باقی ساخت وســازهای صورت 
گرفته باید از شهرداری پرسید که چرا خارج 
از محدوده برای ساخت وســازها مجوز داده 

است.
وی عنوان کرد: برای ســاخت  و ســازهایی 
که در اراضی ملی صــورت گرفته، از قدیم 
چند اخطاریه داده شده و اکنون هم مجدد در 

دست شناسایی است.
به گفته او تخریب ساخت وسازهای صورت 
گرفته تبعات دارد و باید با اســتان هماهنگ 
کنیم که می خواهند انجام شــود یا نه و آیا 

برنامه خاصی برای واگذاری دارند؟!
عابدی افزود: اگر بنای مســئولان استان بر 
واگذاری به خود افراد باشد، خیلی بهتر است 
ولی اگر نباشد مجبور به تخریب خواهیم بود 

و شاید نتیجه تا بعد از عید مشخص شود.
بعد از گذشــت بیــش از یک دهــه هنوز 
مســئولان نمی خواهنــد حکمــی بــرای 
ساخت وســازهای خلافی که صورت گرفته 
صادر کنند، این که چقدر باید بگذرد تا ثابت 
شود در کلاته  بزی تخلفی صورت گرفته، را 
نمی  دانیم. اما آیا مسئولان جرأت برخورد با 
متخلفان را دارند؟ گویی با این روشــی که 
متولیان امر در پیش گرفته اند، هر کس پولی 
بدهد و نفوذی داشته باشد؛ می تواند شهرکی 
را بــرای خود احداث کــرده و در ادامه هم 

برای مجوز آن اقدام نماید.
آن گونــه کــه پیداســت؛ گویــی برخی از 
مســئولان در این شــهر هیچ ضرورتی بر 
برخورد بــا متخلفان نمی بیننــد و میلی به 
ورود به ایــن پرونده ندارنــد. امید می رود 
دستگاه های نظارتی و همچنین ریاست قوه 
قضائیه به این پرونده که سال هاست مطرح 
بوده و تاکنون حکمــی برای تخریب حتی 
یکی از ویلاهای غیرمجاز مســئولان صادر 

نشده، وارد شود.

۲ شرط اصلی برای انجام سفرهای نوروزی
معــاون فنی مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشــت 

شرایط مجاز برای سفرهای نوروزی را تشریح کرد.
مهندس محســن فرهادی در گفت وگو با ایسنا، گفت: ستاد 
ملی کرونا ضوابط سفرهای نوروزی را اعلام کرد. سفرهای 
نوروزی جدا از دســته  رنگبندی های کرونایی شــهرها قرار 
گرفت. سال گذشته سفر به شهرهای قرمز و نارنجی ممنوع 
شد؛ اما امســال ســفرهای نوروزی به این موضوع وابسته 
نیســت و به جای آن دو شــرط اصلی برای انجام سفرهای 
نوروزی در نظر گرفته شــده اســت. رنگ بندی ها وضعیت 
بیماری را در کشــور رصد می کنند و دیگر مشــاغل و نوع 

فعالیت مردم به این رنگبندی ها وابسته نیست.
بلیط فروشی نوروز تنها به واکسن زده ها

او در ادامه توضیح داد: کســانی که قصد ســفر دارند چه با 
نــاوگان حمل و نقل عمومی اعم از اتوبوس، قطار و هواپیما 
و چه با خودروی شــخصی می بایست واکسن تزریق کرده و 
همچنین بیمار نباشند. افرادی که قصد سفر با وسایل حمل 
و نقــل عمومی را دارند هنگام خریــد بلیط از طریق اتصال 
ســامانه راه و شهرسازی به ســامانه »ایران من«، رهگیری 
شده و وضعیت بیماری و واکسیناسیون شان استعلام می شود 
تا بلیط به کسانی فروخته شود که واکسیناسیون کامل داشته 
باشــند. کسانی که واکســن نزده باشــند یا با وجود تزریق 

واکسن بیمار باشند طبیعتا اجازه سفر نخواهند داشت.
سوار کردن مسافر بین راهی ممنوع

وی تاکیــد کرد: از نظر قانونی خودروهایی که در ترمینال ها 
بلیط می فروشــند حق سوار کردن مســافر در بین مسیر را 
ندارند و اگر مواردی از این تخلف توســط پلیس کشف شود، 

طبیعتا برخورد مقتضی صورت خواهد گرفت.

کنترل خودروهای شخصی با دوربین های پلیس راهور
وی افزود: در خصوص خودروهای شخصی نیز کنترل افراد 
از طریق دوربین کنتــرل پلیس راهور اتفاق می افتد؛ به این 
صورت که مشخصات صاحب خودرو از نظر واکسیناسیون و 
عدم ابتلا به بیماری از طریق پلاک ماشین استعلام می شود. 
در سیستم پلیس راهور و دوربین ها سیستمی وجود ندارد که 
بتواند سایر سرنشینان خودرو را بررسی کند مگر اینکه پلیس 

به شکل امتحانی برخی خودروها را در ورودی شهرها کنترل 
کند که این موضوع در دستور کارشان قرار دارد.

فرهادی تاکید کرد: معنای واکسیناسیون کامل آن است که 
فرد در چرخه واکسیناسیون باشد. اگر فردی تازه واکسن دز 
دوم را تزریق کرده باشــد طبیعتا تا 3 ماه نمی تواند دز سوم 
را تزریق کند؛ پس اگر فردی امروز واکسن دز دوم را تزریق 
کرده باشــد طبیعتا تا سفرهای نوروزی به دز سوم نمی رسد؛ 

بنابراین معنای واکسیناســیون کامل بــرای او تزریق دو دز 
است؛ این موارد اســتثناء هستند و نمی توانید ممانعتی برای 

سفر او ایجاد کنید.
او درباره افرادی که علی رغم تزریق دز ســوم واکســن اما 
دز ســوم در کارت واکسن دیجیتال شــان ثبت نشده است، 
تصریــح کرد: این افراد باید به مرکــزی که تزریق را انجام 

دادند مراجعه کنند تا آنها مشکل را رفع کنند.
وی افزود: البته درســت است که جز دو مورد تزریق واکسن 
و عدم بیماری محدودیت دیگری برای ســفرهای نوروزی 
صورت نگرفته اســت، اما باید بدانیم که کماکان در شرایط 
اپیدمی کرونا هســتیم و اگر بتوانیم سفر و دورهمی نرویم و 
تماس هــای نزدیک را کاهش دهیم، خطر ابتلا به کووید1۹ 

هم کاهش می یابد.
وی درباره اقداماتی که قرار اســت برای ســفرهای نوروزی 
در زمینه بازرسی ها از سوی بازرسان مرکز سلامت محیط و 
کار وزارت بهداشــت انجام شود، تاکید کرد: همکاران ما در 
زمینــه کرونا دارند حداکثر تلاش خود را انجام می دهند ولی 
از 20 اســفندماه به بعد ابلاغیه سلامت نوروزی به همکاران 
داده می شود تا با 100 درصد توان پروتکل ها را رعایت کنند. 
همکاران ما از 8 صبح تا 8 شب کشیک حضوری و از 8 شب 

تا 8 صبح کشیک آنکال خواهند بود.
فرهادی در خاتمه با اشــاره به اینکه در حال حاضر میانگین 
رعایت پروتکل ها در کشور 58 درصد است، بیان کرد: حدود 
220 هزار بازرسی از هفته گذشــته تا جمعه )13 اسفندماه( 
انجام شــده اســت و بیش از 1200 مکان که پروتکل ها را 
رعایت نمی کردند، پلمب شــده و حدود 20 هزار واحد اخطار 

گرفته و پرونده قضایی برایشان تشکیل شده است.

راه اندازی سامانه های رسیدگی به مشکلات کارگران در وزارت رفاه تخریب یک »ویلای لاکچری« در حاشیه رودخانه کرج
ــا  ــور ب ــاختمانی کش ــران س ــون کارگ ــازرس کان ب
رســیدگی  ســامانه های  راه انــدازی  بــه  اشــاره 
ــامانه  ــن س ــت: در ای ــران گف ــکلات کارگ ــه مش ب
قــرار  رســیدگی  مــورد  کارگــران  مشــکلات 

. د می گیــر
ــر و در  ــگار مه ــا خبرن ــو ب ــاس شــیری در گفتگ عب
حاشــیه بازدید از نمایشــگاه شــش ماه دســتاوردهای 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: مســئولان 
ــن  ــوده و ای ــادی ب ــان جه ــه کارش ــن وزارتخان ای

نمایشــگاه کــه گوشــه ای از دســتاوردهای حــوزه کار 
اســت در ایــن ۴3 ســال بــی نظیــر بــوده اســت.

ــا  ــور ب ــاختمانی کش ــران س ــون کارگ ــازرس کان ب
ــن  ــم در ای ــای مه ــی از غرفه ه ــه یک ــان اینک بی
ــامانه ای  ــت: س ــت، گف ــت کار اس ــگاه معاون نمایش
ــه  ــده اســت ک ــدازی ش ــط کار راه ان ــوزه رواب در ح
و  می شــود  ثبــت  ســامانه  ایــن  در  شــکایت ها 
بخش هــای دیگــر آن ارائــه آمــوزش و مســائل 

ــت. ــده اس ــزاری ش ــامانه بارگ ــف در س مختل

در ادامه ی آزادســازی بستر و حریم رودخانه کرج، روز گذشته ، 
تخریب یک ویلای لاکچری در حاشــیه رودخانه کرج و جاده 
چالوس با دستور مستقیم رییس قوه قضاییه آغاز شد. این ویلا 
با تخلفات متعدد از جمله تراشــیدن کوه، تصرف حریم و بستر 
رودخانه، ورود بــه اراضی ملی و تجاوز بــه حریم انتقال برق 
ساخته شده بود. این ملک بســتر رودخانه را 11۴2 مترمربع و 
حریم رودخانه را 508 مترمربع تصرف کرده و همچنین به ۶52 
متــر از اراضی ملی به صورت غیر مجاز ورود کرده و حدود 50 

متر از کوه برای ساخت این ویلا تراشیده شده است.
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در فروردین ماه ۱۴۰۱؛

محسن یگانه کنسرت برگزار می کند 
محســن یگانه از خوانندگان شناخته شده 
موســیقی پاپ کشورمان ســرانجام بعد از 
سه ســال دوری از اجراهای زنده موسیقی 
در ایران روز پنجم فروردین ماه سال آینده 

کنسرتی را برگزار خواهد کرد.
به گــزارش خبرنگار مهر، محســن یگانه 
خواننــده شــناخته شــده موســیقی پاپ 
کشورمان که طی سال های اخیر کنسرتی 
را در ایران برگزار نکرده بود، ســرانجام بعد 

از سه سال دوری از اجراهای زنده روز پنجم فروردین ماه سال 1۴01 تازه ترین کنسرت خود 
را برگزار خواهد کرد.

این کنســرت در حالی روز پنجم فروردین ماه ساعت های 18:۴5 و 22 پیش روی مخاطبان 
قــرار خواهد گرفت که هنوز از میزان قیمت بلیت و نحوه گنجایش ظرفیت ســالن ها اطلاع 
رســانی صورت نگرفته است. شرایطی که به نظر می آید دســت اندرکاران این کنسرت ها را 
منتظر نگه داشــته تا هم درباره قیمت بلیت کنســرت ها و هم مشخص شدن ماجرای نحوه 

چینش ظرفیت سالن به شرایط باثبات تری برسند.
محســن یگانه که طی ســال های اخیر صبحت ها و حاشیه های فراوانی درباره وی از جمله 
مهاجرت به خارج از کشــور مطرح شــده، یکی از خوانندگانی اســت که همچنان در ردیف 
پرمخاطب ترین خوانندگان موســیقی پاپ ایران قرار داشته و آثارش با استقبال خوبی مواجه 

شده اند.
این خواننده در پاییز ســال 13۹7 در شهرهای دوسلدورف، اشتوتگارت، وین و بروکسل، به 

اجرای کنسرت های پاییزی خود پرداخت.

  »زیرخاکی۳« و ماجرای اسارت پژمان 
جمشیدی در عراق

پیام احمدی نیا بازیگر فصل ســوم سریال 
»زیرخاکــی« به کارگردانی جلیل ســامان 
درباره همکاری با پژمان جمشیدی به عنوان 
بازیگر نقش اصلی در این سریال و اتفاقات 

داستانی فصل جدید سخن گفت.
پیام احمدی نیا بازیگر در گفتگو با خبرنگار 
دربــاره حضــور در فصل ســوم ســریال 
این روزها به  تلویزیونی »زیرخاکی« کــه 
کارگردانی جلیل سامان ساخته می شود بیان 

کرد: جلیل ســامان کارگردان به شدت مسلطی در صحنه است، او فردی تکنیکی است و بر 
بازی ها و متن مسلط است.

وی درباره همکاری با این کارگردان گفت: فیلمنامه اصلی و کلی در ذهن خود ســامان است 
و هر روز هم آن را آپدیت می کند. اگر فصل دوم ســریال را دیده باشید پژمان جمشیدی در 

پایان سریال اسیر می شود و این فصل ادامه همان ماجراهای اسارت فریبرز است.
وی درباره این بخش از ســریال و اینکه چه بخشی در زندان های عراق می گذرد اظهار کرد: 
فکر می کنم نیمی از ســریال در عراق است و فریبرز هم در این زندان ها زیر دست من است 

که البته بقیه قصه را باید ببینید و نمی توان همه داستان را لو داد.
این بازیگر درباره همکاری با پژمان جمشــیدی نیز بیان کرد: همکاری با پژمان جمشــیدی 

خیلی جذاب است و خیلی هم در پشت صحنه آثار خوش می گذرد.
بازیگر »زیرخاکی« درباره نحوه به تصویر کشــیدن اسرا در عراق در این سریال عنوان کرد: 

فاز حضور اسرا در این سریال نسبت به باقی سریال های طنز فضای طنازانه تری داشت.
وی در پایان درباره لوکیشن ها نیز گفت: یک صحنه کاخ صدام را داشتیم که می خواستیم در 

عراق تصویربرداری کنیم اما نشد و در خود ایران گرفتیم.

  بیانیه ای برای اکران بی قید و شرط فیلم 
داریوش مهرجویی

کانــون کارگردانان ســینما و انجمن تهیه کننــده - کارگردانان برای اکــران نوروزی فیلم 
»لامینور« بیانیه نوشتند.

ه گزارش ایسنا، در هفته های گذشته شورای صنفی نمایش هفت فیلم را به عنوان آثار اکران 
نوروزی 1۴01 اعلام کرد که فیلــم »لامینور« داریوش مهرجویی هم در بین آن ها بود. اما 
سازمان سینمایی با تاکید برداشتن پروانه  نمایش اعلام کرد که این فهرست باید حتماً مجوز 
اکران داشته باشد و گفته شد که تاریخ پروانه نمایش فیلم مهرجویی که در دولت قبل صادر 

شده بود منقضی شده است.
اگرچه مدیرکل نمایش سازمان سینمایی اعلام کرد که این فیلم در پروسه بررسی در شورای 

پروانه نمایش است، اما خبرهایی از حذف این فیلم از اکران نوروزی شنیده می شود.
متن بیانیه صادر شده توسط دو کانون سینمایی به این شرح است:

»داریوش مهرجویی چشم و چراغ سینمای مان ، بزرگِ ما و پیشکسوت تمامی کارگردانان و 
سینماگران و نشانه و اعتبار همه سینمای ایران است. ما به عنوان کانون کارگردانان سینمای 
ایران و انجمن تهیه کننده/کارگردانان سینمای ایران ، براین باوریم اکران و عرصه نمایشی 
کــه با محدودیت و تنگ نظری ، چه ازجانب دولت و چه صاحبان منافع ، نتواند اثری از این 
بزرگمرد سینما را به نمایش درآورد ، شایستگی عنوان صحنه نمایش سینمای ایران را ندارد 

و تنها می تواند عرصه ای برای سودجوئی محسوب شود. 
ما خواهان نمایش بی قید وشرط فیلم لامینور در نوروز امسال هستیم.«

»لامینور« بیست و هفتمین فیلم بلند سینمایی داریوش مهرجویی است که علی نصیریان، 
پردیس احمدیه، ســیامک انصاری، بیتا فرهی، علی مصفا، مهرداد صدیقیان، بهناز جعفری، 
کاوه آفاق، امرالله صابری، رضا داودنژاد، دیبا زاهدی، ســیامک ادیب، محمد رضا شهبانی 
نوری، شــراره رنجبر، محمد جــواد جعفرپور، مهرنوش ذوالفقــاری، محمد هادی عطایی، 
مهدی مرتضایی، یاســمن کوزه گر، هومن بهزادی، شــیدا مودب، هانا وارســته، سبحان 
خســروی، احمد یاوری، فرهاد ریش سفیدی، علی بلوردی و فریماه فرجامی بازیگران فیلم 

»لامینور« هستند.

خبر

با معرفی برگزیدگان؛
چهاردهمین »تجسمی فجر« به پایان رسید

چهاردهمین جشــنواره هنرهای تجسمی فجر با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی و معرفی برگزیدگان به کار خود 

پایان داد.
برگزیدگان و شایستگان تقدیر جشنواره به شرح زیر معرفی 

و تجلیل شدند:
نقاشی

در بخش نقاشــی پریــا مالمیر به عنــوان برگزیده معرفی و 
تندیس طوبای زرین این بخش را دریافت کرد.

همچنین، مصطفی سروریان، کامیار صادقی و سالی سمیعی 
کاشی به عنوان تقدیرشدگان معرفی شدند.

نگارگری
هادی فقیهی به عنوان برگزیده بخــش نگارگری معرفی و 

تندیس طوبای زرین این بخش را از آن خود کرد.
همچنیــن، حبیب الله سوخته ســرایی، نــازی عظیمی، رضا 
بدرالسما و فرید هنرور به عنوان شایسته تقدیر معرفی شدند.

کاریکاتور
احسان چراغی ایرانشاهی هنرمند برگزیده بخش کاریکاتور 

بود که تندیس طوبای زرین این بخش را دریافت کرد.
همچنین، علیرضــا پاکدل، طاهر شــعبانی و فاطمه باقری 

هفشجانی به عنوان شایسته تقدیر معرفی شدند.
مجسمه

در بخش مجســمه نســرین شــاپوری آذر و هنگامه صالح 
ذهتاب به عنوان برگزیده معرفی شــدند و به ترتیب تندیس 

طوبای زرین و تندیس ایثار را از آن خود کردند.

همچنین، نسیم ابوالقاسم و ونوشه شکری تقدیر شدند.
طراحی گرافیک

محمدرضا چیت ســاز، میکائیل براتــی و صادق ایلی )هیأت 
هنر( به عنوان برگزیــدگان بخش طراحی گرافیک معرفی و 

تندیس طوبای زرین را دریافت کردند.

همچنین، محمد افشــار، زینب ربانی خواه و مرتضی رحمتی 
تقدیرشدگان این بخش بودند.

عکاسی
در بخش عکاشــی برگزیده طوبای زریــن، صابر قاضی و 

برگزیده تندیس ایثار نیز مرتضی جابریان بودند.

همچنین ساســان مویــدی، غلامرضا احمــدی و مهدی 
محبی پور تقدیرشدگان این بخش هستند.

هنرهای جدید
الهه عبدالله زاده توانســت به عنوان برگزیده بخش هنرهای 

جدید معرفی و تندیس طوبای زرین را از آن خود کرد.
مرضیه غلامشــاه ماهانی، علیرضا امین مظفری و ســمیه 

آرزوفر تقدیرشدگان این بخش بودند.
سرامیک

محمدرضا رونده هم در بخش ســرامیک به عنوان برگزیده 
معرفی و تندیس طوبای زرین را دریافت کرد.نجمه عبداللهی 

و فتح الله زیارتی تقدیرشدگان این بخش بودند.
تصویرسازی

برگزیده اصلی بخش تصویرسازی هم مریم سادات سیادت 
بود که تندیس طوبای زرین به او تعلق گرفت.

لیلا تیموری نیا، ریحانــه رحیم پور اصفهانی و علی عباس نیا 
نیز تقدیرشدگان این بخش بودند.

خوشنویسی
برگزیده طوبای زرین در بخش خوشنویسی هم محمد فاتح 
نطنــزی بود.همچنین کاظم خراســانی، مصطفی عابدینی، 
مجید داســتانی و علی خیری حبیب آباد تقدیرشــدگان این 
بخش بودند.در این مراســم و از ســوی محمود ســالاری 
معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، سیدعباس 
میرهاشــمی به عنوان دبیرکل پانزدهمین جشنواره هنرهای 

تجسمی فجر منصوب و معرفی شد.

مرتضی عقیلی ؛

تمام سلول هایم در غربت به فکر »ایران« بود
»آدم هــای در به دری مثل ما که هر دم به 
ســاعت باید در یک خراب شده زندگی کنن 
از همــه آدم های دنیا تنهاتــرن، مال همه 
جا هســتن و مال هیچ جا نیســتن«؛ وقتی 
این جمله را بیــان می کند بغض گلوی اش 
را می فشــارد و اشک از چشــمانش سرازیر 
می شود. گرد سپیدی بر مو و ریشش نشسته 
و در چهره اش غم ســال ها دوری از خاک و 
وطن نمایان اســت. پا بــر زمین می کوبد و 
می گوید »من متعلق به این خاک هســتم و 

می خواهم در خاک وطنم بمیرم.«
مرتضــی عقیلی در 77 ســالگی هم صدا و 
بیانی رســا دارد و شرایط فیزیکی خود برای 
بازیگری را حفظ کرده است و وقتی صحبت 
می کند دلتنگی برای سینما و تئاتر ایران در 

صدا و نگاه اش مشهود است.
»در غربت تمام وجودم و سلول های من به 
فکر ایران بود. من در آن ســال های غربت 
مدام به این فکر می کردم که وقتی به ایران 
بازگردم چه فیلمی را بسازم و چه تئاتری را 
روی صحنه ببــرم و برای این امر فیلمنامه 
و نمایشــنامه نوشــته بودم. من هیچ وقت 
نتوانســتم خود را با خارج از کشــور تطبیق 
دهم و بــه همین خاطر زبان انگلیســی را 
خیلــی خوب یاد نگرفتم زیــرا به بچه های 
خــود می گفتم که در خانه فقط باید به زبان 
فارســی صحبت کنیم. ما طی ســال های 
گذشته و زندگی در غربت، همچنان فرهنگ 
ایرانی خود را حفظ کرده ایم، خوشبختانه این 
غربت ۴0 ساله نتوانست خصلت های من را 
تغییر دهد زیرا همیشه چشمم به ایران بود و 
در رویای خودم می دیدم که باز هم به ایران 
بازمی گردم و روی صحنه تئاتر می روم و یا 
مقابل دوربین بــه ایفای نقش می پردازم.«؛ 
حالا رویای مرتضی عقیلی بعد از حدود ۴0 
ســال دوری از صحنه تئاتر ایران با نمایش 
بــه کارگردانی آرش  »فلزات چکش خوار« 
ســنجابی و تهیه کنندگی پرویز پرستویی به 
حقیقت پیوسته و او در تالار حافظ بار دیگر 

زنده بودن را تجربه کرده است.
وی که به واســطه بازی در سینمای پیش 
از انقلاب شناخته می شود، سابقه بالایی در 

عرصه تئاتر داشــته و به نوعی از بازیگران 
پرورش یافته مکتب تئاتر است؛ »من شاگرد 
شاهین سرکیسیان در تئاتر هستم که به ما 
یاد داد صحنه تئاتر مقدس است و باید برای 

ورود به آن غسل کرد و تمیز بود.«
خوشــحال است که به ایران بازگشته و این 
فرصت برای او فراهم شــده که بعد از ۴3 
سال خاک صحنه تئاتر وطن را تجربه کند؛ 
»از آقای اســماعیلی وزیر شجاع فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، آقای سالاری معاون هنری 
بنیاد  ارشــاد، آقای افضلی مدیرعامل  وزیر 
رودکی، آقای پرویز پرســتویی عزیز و آقای 
سنجابی بسیار سپاسگزارم که این شرایط را 
برای من مهیا کردند تا در کشــورم حضور 

پیدا کنم و روی صحنه تئاتر بروم.«
گذشته ای دارد که از آن اینگونه یاد می کند؛ 
»در گذشــته سیســتمی وجود داشــت که 
باید در آن آنگونــه کار و فعالیت می کردیم 
و من هــم به عنوان بازیگــر در آن دوران 
فعالیت هایی داشــتم ولی هدف من همیشه 
مردم و بازی کردن یا ساختن فیلم یا اجرای 

تئاتر برای مردم بوده است.«
۴0 ســال دوری از وطــن باعث نشــده تا 
فعالیت های ســینمای ایران پس از پیروزی 
انقلاب اســلامی را رصد نکنــد و به گفته 
خودش همواره فیلم های ســینمای ایران را 
نگاه می کند زیرا معتقد است کارگردان ها و 
فیلم های بسیاری خوبی در سینمای پس از 
انقلاب وجود دارد؛ »سینمای قبل از انقلاب 
سینمایی بود که از حمایت دولتی برخوردار 
نبود ولی پس از پیروزی انقلاب اســلامی 
دولت از ســینما حمایت کرد. در دوره قبل 
متأســفانه هیچ حمایتی از سینما نمی شد و 
حتــی کوچک ترین کمکی بــه هنرمندان 
ســینما نمی کردند به عنــوان مثال باید 20 
درصد فروش بلیت فیلــم به عنوان مالیات 
به شــهرداری پرداخت می کــرد. تجهیزات 
برای ساخت فیلم ها اصلًا مناسب نبود ولی 
در ســینمای بعد از انقلاب تجهیزات سینما 

بسیار بهتر و به روزتر شد.«
ظهور فیلمسازان خوب در سینمای پس 

از انقلاب

مرتضی عقیلی معتقد است نباید این واقعیت 
را نادیده گرفت که وقتی نســل جوانی وارد 
سینما می شود اتفاقات خوبی را رقم می زند 
و ایــن اتفاق در ســینمای بعــد از انقلاب 
رخ داد؛ »به مرور افــراد تحصیل کرده وارد 
عرصه سینما شدند و شاهد ساخت فیلم های 
متعدد و خوب و همچنین ظهور فیلمسازان 
خوبی در سینمای ایران هستیم. آقای اصغر 
فرهادی جایزه اسکار را برای سینمای ایران 
به ارمغــان آورد و این امر نشــان می دهد 
بدنه سینما ویژگی لازم برای تأثیرگذاری را 
داراست. در سینمای قبل از انقلاب فیلمساز 
خوب کم داشــتیم ولی در ســینمای بعد از 

انقلاب فیلمسازان خوب متعددی داریم.«
به زمانی اشاره می کند که در اواسط سال 5۶ 
ســینمای ایران رو به تعطیلی رفت و بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی به دعوت هوشنگ 
منظــوری مدیر تئاتــر پارس، بــه همراه 
همایون، عــزت الله مقبلی، فرزانه تأییدی و 
نادره خیرآبادی در اجرای نمایش »بازرس« 
بــه کارگردانی پورســعید بــه نقش آفرینی 
پرداخته بود. بعد از اجرای »بازرس« گوگول 
که ایرانیزه شــده بود، یک ســالی در تئاتر 
پارس فعالیت داشــتند که دادســتانی این 
ســالن را مصادره می کند؛ »بعد از مصادره، 
هنرمنــدان و کارکنان قدیمی تئاتر پارس با 
من صحبت کردند که بــروم و تئاتر پارس 
را از دادستانی اجاره کنم. به عنوان نماینده 
این گروه به دادســتانی رفتم و تئاتر پارس 
را اجاره کردم. پس از بازگشــایی مجدد این 
تئاتــر، آقایان بهمن مفید، بهــروز به نژاد و 
زنده یاد عرفانی را هم به تئاتر پارس آوردم.«
خود را تابع قوانین جمهوری اسلامی ایران 
می دانــد و ایــن را در ســال 58 در دادگاه 
انقلاب بیان کرده است؛ »در سال 58 دادگاه 
انقلاب تعدادی از هنرمندان را خواست و در 
اینکه ممنوع الکار  آنجا هیچ صحبتی درباره 
هستیم نبود و سؤال و جواب هایی رد و بدل 
شد و آنجا اعلام کردیم که تابع قوانین نظام 
جمهوری اســلامی ایران هســتیم زیرا من 
معتقدم انسان باید همیشه تابع قانون باشد و 

بر اساس آن زندگی کند.«

اما در سال 5۹ شرایط برای فعالیت مرتضی 
عقیلی در تئاتر پارس ســخت می شــود و 
به مرور از فعالیت کنار گذاشــته شــده و به 
او گفته می شــود »ممنوع الچهره« اســت 
و ایــن ســرآغاز مهاجرت از ایران اســت؛ 
»صحبت هایی درباره ممنوع الچهره شــدنم 
مطرح شــده بود که باعــث نگرانی و ترس 
خــودم و خانــواده ام شــد. در آن زمان با 
مشکلات بسیاری به همراه خانواده ام اقدام 
بــه مهاجرت کردم. ۶ ماه در ترکیه بودیم و 
پس از آن به اســپانیا سفر کردیم. مدتی در 
اســپانیا ماندیم و سپس به آمریکا مهاجرت 

کردیم.«
دشواری های یک مهاجرت و تجربه 

افسردگی
سختی های مهاجرت بسیار است و مرتضی 
عقیلــی به افســردگی می رســد؛ »در آنجا 
تلاش کردم تــا کار تئاتر انجــام دهم اما 
تجربه هــای موفقیت آمیزی نبود و به لحاظ 
روحی افســرده شدم و مدام در خانه بودم و 
بیشــتر اوقات گریه می کردم. پدر و مادرم را 
زمانی که در غربت بودم از دست دادم و به 
لحاظ روحی شــرایط خوبی نداشتم. تنهایی 
در خیابان قدم می زدم و برای شــان اشــک 
می ریختم. در مقطعی از زمان شــب ها تب 
و لرز کردن داشتم و به مرور رنجور و رنگ 
پریده شــدم. در مراجعه به پزشــک به من 
گفته شــد که مبتلا به ســل شده ام و همه 
اطرافیانم باید قرنطینه شوند. خیلی به لحاظ 
ذهنی درگیر شــده بودم به همین خاطر به 
فرهنگ لغات معیــن مراجعه کردم تا ببینم 
درباره بیماری ســل چه چیزهایی نوشته، در 
آن فرهنگ لغات آمده بود که بیماری ســل 
یعنی »مرض دق« و علائم آن را هم نوشته 
بود. یک شب با خودم شروع به فکر کردن 
و حرف زدن کردم درباره اینکه چه کســی 
هســتم و در غربت چه می کنم، کسی من 
را نمی شناســد و با من سلام و احوالپرسی 
نمی کنــد. با خــودم کنار آمدم و به ســراغ 
کارهای دیگر گشتم و به عنوان راننده امداد 
خودرو مشــغول به کار شدم و حدود 3 سال 

به آن کار مشغول بودم.«

در همــان اوایل ســال های مهاجرت و در 
شرایط سخت مالی، پیشنهاد فعالیت سیاسی 
را رد کرده بود؛ »با وجود اینکه زندگی ام در 
غربت به لحاظ مالی ســخت بود، پیشنهاد 
فعالیت سیاســی را نپذیرفتم زیرا هیچوقت 
آدمی سیاسی نبوده و نیستم و عاشق مردم و 
کشور ایران هستم. در زندگی من پرونده ای 
مبنی بر انجام کاری خلاف وجود ندارد زیرا 
فقط به هنر فکر می کردم و فکر می کنم و با 

هنرم زندگی می کنم.«
پس از چند سال ســختی و انجام کارهای 
متفرقه، به اجرای تئاتر بر صحنه های تئاتر 
آمریکا و اروپــا و اقیانوســیه می پردازد اما 
هیچکدام از این اجراهــا حس و حال یک 
شــب اجرا در ایــران و در مقابل مخاطبان 
ایرانی را برایش نداشته؛ »طی این ۴0 سال 
ثانیه ای ایــران و مردم ایــران را فراموش 
نکــردم و بندبند بدنم در ایــران بود. در هر 
تئاتری چــه در آمریکا، چه در اتریش و چه 
در اســترالیا یا کشــورهای دیگر به صحنه 
می رفتم فقط به فکر ایران و به صحنه رفتن 

در ایران بودم.«
وی در ســال های مختلف تلاش می کند تا 
بتواند به ایران بازگردد و در ســینما و تئاتر 
ایــران روی صحنــه برود؛ »از ســال های 
قبل دوســتانی بودند که برای من فیلمنامه 
یا نمایشنامه می فرســتادند و می گفتند که 
در حال رایزنی هســتند تــا بتوانم به ایران 
بازگــردم و روی صحنه بــروم یا در فیلمی 
بازی کنم ولی همیشــه جواب ها منفی بود 
و اتفاقی نیفتاد. تنها اتفاقی که به ســرانجام 
رســید دعوت آقای ســنجابی برای ایفای 
نقش در نمایش ایشان بود. وقتی نمایشنامه 
را برایم ارســال کرد شــروع به خواندن آن 
کردم، همسرم می گفت که چرا باز هم خودم 
را درگیر ماجرایــی می کنم که در نهایت به 
افســردگی ام ختم می شود اما پاسخ من این 
بود که به آن لحظــه فکر کن که به ایران 
برمی گــردم و روی صحنه تئاتــر می روم. 
حس و حال و هیجــان زیادی در من برای 
بازگشــت به ایران و بازی بــر صحنه تئاتر 

ایجاد شده بود.«
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حل مشکل آبرسانی به ۶۲ روستا توسط 
سپاه خراسان شمالی

معاون هماهنگ کننده سپاه حضرت جوادالائمه 
)ع(  خراســان شمالی از حل مشکل آبرسانی ۶2 

روستا از سوی سپاه استان خبر داد.
حسین اکبری،  در نشست خبری با اصحاب رسانه 
به مناســبت هفته پاســدار که در سالن جلسات 
بسیج اقشار بجنورد برگزار شد، با اشاره به اینکه 
برنامه های هفته پاسدار در 10 محور اجرا می شود، 
اظهار کرد: در مجموع 100 عنوان برنامه در این 

هفته اجرا می شــود که تشریح دستاوردهای سپاه پاســداران، برگزاری جشن های مربوطه، ارائه 
خدمات رایگان پزشکی، تخفیف ویژه در استخر تازه افتتاح شده، کلنگ زنی 200 واحد مسکونی 
برای مددجویان کمیته امداد بخشی از این برنامه ها هستند.اکبری با اشاره به اینکه سال آینده 20 
کیلومتر از جاده های روستایی خراسان شمالی آسفالت می شود، تصریح کرد: در حوزه آبرسانی 22 
روستا در قالب قرارگاه امام حسن)ع( تا پایان سال آینده مشکل آبرسانی آن ها حل می شود.معاون 
هماهنگ کننده سپاه جوادالائمه)ع( خراسان شمالی با اشاره به اینکه مشکل آبرسانی ۶2 روستا 
از طریق ۴ مجتمع آبرســانی در استان حل می شود، اضافه کرد: اعتبارات مربوط به این موضوع 
نیز برای ۴1 روستا تاکنون اختصاص پیدا کرده است.اکبری با اشاره به اینکه در حال حاضر شاهد 
جنگ ترکیبی جهان به فرماندهی آمریکا هستیم، افزود: یکی از محورهای آمریکا جنگ شناختی 
است. آن ها به دنبال این هستند که آنچه سرچشمه قدرت آفرین برای انقلاب اسلامی است را 
طی جنگ نرم و ایدئولوژیک از بین ببرد.وی با بیان اینکه نشان دادن نقاط قوت نظام در اذهان 
مردم به عنوان نقطه ضعف از اهداف نظام استکباری است، تصریح کرد: تغییر باورها و تبدیل نقاط 

قوت به نقاط ضعف در اذهان ملت ایران از اهداف نظام استکباری است.

  با حضور معاون علمی و فناوری رئیس جمهور:
مرکز نوآوری پارک علم و فناوری شیروان 

افتتاح شد
مرکز نــوآوری پارک علم و فناوری شهرســتان 
شــیروان معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
افتتاح شد.به گزارش ایســنا، مساحت این مرکز 
2500 مترمربع است چه برای ساخت آن حدود 2 
میلیارد تومان هزینه شده است.دکتر ستاری پس 
از افتتاح این مرکــز از واحدهای فناور حاضر در 
این محل بازدید و درباره مشکلات آن ها گفت وگو 
کرد.وی در این بازدید بر ضرورت ایجاد شــرایط 

برای سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه های فناوری، علمی و پژوهشی تاکید کرد.

  اجرای آزمایشی طرح پرداخت کرایه 
اتوبوس از طریق کیوآرکد

طرح پرداخت کرایــه اتوبوس از طریق کیوآرکد) 
)QR code( اپلیکیشــن »شهرمن« در راستای 
هوشمندســازی ناوگان حمل ونقــل عمومی به 
صورت آزمایشی اجرا می شود.»مهدی بدیع فرخد« 
مدیرعامل سازمان فاوای شهرداری مشهد در این 
خصوص، گفت: یکی از تاکیدات شــهردار مشهد 
حرکت به ســمت هوشمندســازی و استفاده از 
روش های نوین در خدمات مدیریت شهری است 

در همین راســتا با همکاری سازمان اتوبوســرانی طرح پرداخت کرایه اتوبوس از طریق گوشی 
هوشمند در دستور کار قرار گرفته است.وی،اضافه کرد: در حال حاضر پرداخت کرایه اتوبوس تنها 
از طریق من کارت امکان پذیر است که با اجرای این طرح به صورت آزمایشی در یکی از خطوط 
اتوبوســرانی امکان پرداخت کرایه اتوبوس از طریق کیف پول الکترونیک اپلیکیشن شهرمن و 
با گوشــی هوشمند فراهم خواهد شد.مدیرعامل ســازمان فاوای شهرداری مشهد با بیان اینکه 
درصورت موفقیت این طرح در تمامی خطوط ناوگان اتوبوســرانی اجرایی می شود، اظهارکرد: با 
این کار زمینه حذف من کارت که هرساله شهرداری برای تولید آن یارانه بسیاری پرداخت می کند 
آماده خواهد شد.بدیع فرخد تصریح کرد: استفاده از گوشی هوشمند برای پرداخت کرایه اتوبوس 
مشکل مراجعه به محل شارژ من کارت را نیز حل خواهد کرد زیرا کیف پول الکترونیک از طریق 
نرم افزار شهر من به راحتی قابل شارژ خواهد بود.وی افزود: در صورت موفقیت اجرای آزمایشی 
این طرح زمینه اســتفاده از کیوآرکد) )QR code( به صورت کلی در تمامی ناوگان اتوبوسرانی 
شهرداری مشهد فراهم خواهد شد.مدیرعامل سازمان فاوای شهرداری مشهد ادامه داد: استفاده 
از گوشــی تلفن همراه هوشمند برای پرداخت کرایه اتوبوس بسیار آسان است اما برای آموزش 
شــهروندان پوسترهایی که به شکل تصویری و ساده روش شارژ وپرداخت کرایه از طریق تلفن 

همراه را آموزش می دهند در اتوبوس ها نصب می شود.
 

  راه اندازی خودروی الکترونیکی در 
جلوخان آرامگاه فردوسی

شــهردار منطقه 12 شهرداری مشهد از راه اندازی یک دستگاه خودروی الکترونیکی در بوستان 
جلوخان آرامگاه فردوســی خبر داد.»علی زینــت بخش« ضمن اعلام این خبر، اظهار کرد: این 
خودروی زیســت پذیر، بــدون آلایندگی و ایجاد آلودگی صوتی دارای کابیــن ویژه افراد دارای 
معلولیت و ســالمندان اســت و از ابتدای بوســتان جلوخان تا درب ورودی آرامگاه فردوسی به 
شهروندان خدمت رســانی می کند.وی افزود: در آستانه نوروز 1۴01 رویدادهای بزرگی در شهر 
تاریخی توس اجرا خواهد شد تا زائران، مجاوران بارگاه منور رضوی و گردشگران نوروزی شهر 

تاریخی توس و آرامگاه حکیم ابوالقاسم فردوسی نوروزی متفاوت را تجربه کنند.

  ۲۴۵ هکتار از محدوده کشََف رود مشهد 
درختکاری شده  است

مدیر طرح ساماندهی رودخانه کشف رود مشهد از ایجاد فضای سبز و درختکاری در 2۴5 هکتار از 
محدوده این رودخانه خبر داد.عبدالله سلطان احمدی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: 
مطالعات  مهندســی رودخانه کشف رود در طول 81 کیلومتر از رودخانه حدفاصل آزاد راه شمالی 
در غرب و پنج کیلومتر بعد از شهرک صنعتی چرمشهر انجام شده و به تایید  شرکت آب منطقه 
ای رســیده  است.وی اضافه کرد: ساماندهی بستر کشف رود در طول ۴۶ کیلومتر حد فاصل پل 
شاهنامه تا آزاد راه شمالی در شرق نیز در حال اجراست و جمع آوری موتور پمپ ها و جلوگیری از 
تصرف بستر رودخانه از موارد مورد تاکید در طرح ساماندهی کشف رود است.مدیر پروژه ساماندهی 
رودخانه کشــف رود مشــهد گفت: این اقدام در محدوده حریم شهر مشهد به طول 5۴ کیلومتر 
انجام شده و برای 27 کیلومتر باقی مانده حدفاصل پل کنه بیست تا بعد از تصفیه خانه چرمشهر 

نیز که تعداد زیادی موتور تلمبه غیر قانونی وجود دارد پیگیری های قانونی در حال انجام است.
طــی دو دهه اخیر رودخانه کشــف رود به خاطر تجاوز به حریم محیطی و بی اعتنایی نســبت 
به آن و ســرازیر شــدن فاضلاب های آلوده صنعتی، کارگاه های محلی و خانگی به بســتر آن 
دستخوش تغییرات ویرانگر زیست محیطی شده است.آبیاری زمین های کشاورزی واقع در اطراف 
کشف رود با آب آلوده نیز از معضلات بهداشتی آن محدوده است.شعبه ای از کشف رود از کوه های 
هزارمســجد و شــعبه دیگر آن از کوه های بینالود سرچشمه گرفته و از شمال شهر مشهد عبور 
می کنند.این رود 2۹0 کیلومتری که پرآبی آن هم اینک تنها در خاطره ها باقی مانده است از غرب 
به شــرق جریان دارد و پس از ادامه مسیر در محل پل خاتون به رودخانه هریرود می پیوندد و از 
آنجا به بعد »تجن« نام گرفته و به سوی ترکمنستان ادامه می یابد و در انتهای مسیر طبیعی خود 

در ریگزارهای کشور همسایه فرو می رود.
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233 مســکن مددجویان زیر پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( همزمان با سالروز 
تاسیس این نهاد و هفته احسان و نیکوکاری در خراسان شمالی امروز -شنبه- با دستور 

ویدئوکنفرانسی رییس جمهور در این استان افتتاح شد.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( خراســان شمالی در حاشیه این آیین به خبرنگار 
ایرنا اظهار داشت: در مجموع بیش از ۴۶ میلیارد و ۶00 میلیون تومان برای این تعداد 

واحد مسکونی هزینه شده است.
مجید الهی راد گفت: این واحدها در زیربنای ۶0 مترمربع ساخته شده است که به طور 
میانگین برای هریک واحد مسکونی ساخته شده 200 میلیون تومان هزینه شده است.

وی افزود: در مجموع امســال هزار و 500 واحد مسکونی برای مددجویان زیر پوشش 
برنامه ریزی شد که 233 واحد آن امروز بهره برداری شد.

وی گفت: همچنین از ابتدای سال تاکنون هزار و 3۶0 مورد تعمیرات، احداث فضای جانبی و سرویس بهداشتی برای مددجویان 
انجام شده است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( خراســان شــمالی گفت: همچنین از ابتدای سال تاکنون  هزار و 22 مددجو زیر پوشش این 
نهادخودکفا شدند.

الهی راد گفت: با تفکیک شهرســتان منطقه یک و دو بجنورد 30۹ نفر، شیروان و مانه و سملقان هریک 17۴ نفر، لوجلی 122 ، 
اسفراین 10۶ و مابقی در دیگر شهرستان ها خودکفا شده اند.

وی افزود: از جمله فعالیت انجام شــده در زمینه حمل و نقل ۶۶ مورد خدمات 227 ، دامپروری ۶33، زنبور داری 18، کشــاورزی 
۶0 مورد است.

در پایان این آیین از تعدادی مددجو خودکفا تجلیل شد.
استان خراسان شمالی با جمعیت بیش از 8۶3 هزار نفری حدود ۶0 هزار و 255 خانوار با جمعیتی در حدود 112 هزار نفر زیر پوشش 

خدمات حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( قرار دارند.
خراسان شمالی از نظر سرانه درآمد خانوار، در رده آخرین استانهای کشور قرار دارد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی خراسان رضوی از آمادگی 130 
اقامتگاه بوم گردی استان برای میزبانی از مسافران نوروز 1۴01 خبر داد.

به گزارش صبح امروز ســیدجواد موســوی با اعلام این خبر افزود: خراســان رضوی 
به عنوان میعادگاه عاشقان حریم حرم رضوی که همه ساله به ویژه در ایام نوروز  میزبان 
خیل عظیم زائران و مسافران اســت دارای 130 واحد اقامتگاه بوم گردی است که در 

نوروز 1۴01 آماده ارائه خدمات اقامتی و پذیرایی به گردشگران هستند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی ادامه داد: رسالت 
اقامتگاه های بوم گردی علاوه بر کمک به توسعه کمی و کیفی جوامع محلی و روستاها، 
حفظ اصالت، هویت و معماری بومی مناطق مختلف استان و نیز ترویج سبک زندگی 

ایرانی و اسلامی است، که این موضوع نقش مهمی در جذب گردشگران و علاقمندان به تاریخ و فرهنگ و طبیعت خراسان رضوی 
دارد.موســوی اظهار کرد: با نظارت مستمر در راستای رعایت مقرارت و شیوه نامه های بهداشتی در تلاش هستیم تا تجربه اقامت 

ایمن و سلامتی را با کمک اقامتگاه های بوم گردی استان برای زائران حرم رضوی ایجاد کنیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراســان رضوی اقامتگاه های بوم گردی را فرصتی برای تجدید خاطرات و 
شــناخت فرهنگ بومی گذشته دانست که از نیاکانمان به ارث رسیده است.او افزود: هم وطنان و اتباع سایر کشورها می توانند در 
مسیر تشرف به شهر مشهد و یا بعد از زیارت مضجع شریف ثامن الحجج)ع(، اقامتگاه های بوم گردی استان را برای شناخت بیشتر 
از فرهنگ، هنر، خوراک و مواهب طبیعی شهرســتان های اســتان، به  عنوان مقصد سفر خود انتخاب کنند.موسوی گفت: مدیران 
اقامتگاه های بوم گردی استان، با مهربانی و رفتار فرهنگ مدارانه سعی دارند خاطره ای خوش را برای گردشگران رقم بزنند و آداب 
مهمان نوازی را به شکل شایسته انجام دهند.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی افزود: این استان 
دارای اقوام، فرهنگ و اقلیم های مختلفی اســت که بخشی از این تنوع فرهنگی و اقلیمی  در اقامتگاه های بوم گردی به نمایش 
گذاشــته می شــود.او تصریح کرد: خراسان سرزمین زیارت است و  توسعه کمی و کیفی اقامتگاه های بوم گردی در خدمت زائران 

علی ابن موسی الرضا)ع( خواهد بود.
خراسان رضوی با برخورداری از 2 هزارو 700 واحد تاسیسات گردشگری رتبه نخست کشور را در اختیار دارد.

233 مسکن مددجویان خراسان شمالی افتتاح شد آمادگی ۱3۰ اقامتگاه بوم گردی خراسان رضوی برای میزبانی از زائران نوروزی

افزایش ناباروی و راهکارهای کاهش آن
میزان جمعیت ناباروران ایران بین 15 تا 20 درصد بیشتر 
از میانگین جهانی است که طبق تحقیقات، علت عمده 
این مشکل تغییر سبک زندگی است که منجر به ایجاد 
تخمدان تنبل می شود در این میان دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد گامهای موثری را در مســیر حل این مشــکل 

برداشته است.
به گفته کارشناسان سه و نیم میلیون زوج نابارور در کشور 
وجود دارند که 75 درصد از این افراد تنها به دلیل اطلاع 
نداشتن از موفقیت های درمانی هیچ اقدامی نمی کنند و 
تنها 20 تا 25 درصد زوجین نابارور موفق می شــوند که 

خدمات تخصصی ناباروری را دریافت کنند.
ازدواج دیرهنگام و استفاده از موادغذایی منجمد 

مدیر مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به این که 
عمده مشکلات ناباروری به واســطه ازدواج دیرهنگام 
به وجود آمده اســت گفــت: معتقدیم کــه باید تمامی 
مجموعه ها در مسیر توقف این سیکل معیوب و آسیب زا 
کمک کنند، موضوعی که رفع آن تنها به عهده متولیان 

حوزه سلامت نیست.
دکتر نیره خادم افزود: یکی از موارد دیگر در بحث ایجاد 
مشــکلات باروری موضوع مواد غذایی خام و پخته ای 
بــوده که زمانی طولانی در یخچــال و فریزر نگهداری 
شده و خواسته ما از مردم در انواع خریدهای خود به ویژه 
گوشت سفید و قرمز این است که به جای میزان مصرف 
ماهانه معادل میزان مصــرف هفتگی خریداری کنند تا 
آن محصول زودتر مصرف شــده و در زمان طولانی در 

یخچال و فریزر نماند.
دکتر خادم ادامه داد: دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد به 
تازگــی وبینار پویش درمان ناباروری ویژه عموم مردم را 
برگزار و بر سن 20 تا 25 سالگی به عنوان بهترین سنین 
باروری تاکید کرد و معتقدیم که هرچه قدر ســن بالاتر 
برود به همان نسبت زمان از دست رفته و قدرت باروری 

و ذخیره تخمدانی تضعیف می شود.
وی با تأکید بر این که علت ناباروری بیماران مراجعه کننده 
به مرکز درمان ناباروری میلاد دانشــگاه علوم پزشکی 
مشهد در پروسه های مختلف مورد بررسی قرار می گیرد 
گفت: برای هر بیمار متناسب با مشکل آن فرد اقدامات 
موردنیــاز صورت می پذیرد، هرچند که برخی موارد هیچ 
مشــکلی ندارند، اما به دلیل مراجعه دیرهنگام زمان را از 

دست می دهند.
مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی 

مشهد با مراجعه سالانه 10 هزار زوج نابارور 
دومین مرکز تخصصی کشور است

رییس مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد دومین مرکز تخصصی کشور پس از یزد 
بوده که از ســال 137۴ در بیمارســتان شریعتی مشهد 
فعال و پس از مدتی به بیمارستان منتصریه منتقل شد و 
سپس در سال های بعد در بیمارستان حضرت زینب)س( 

مستقر بود و از سال گذشته هم در بیمارستان امام رضا)ع( 
استقرار یافته است.

خادم افزود:مســوولان بیمارستان امام رضا)ع( دوره های 
درمان ناباروری را در این مرکز تخصصی برگزار می کنند 
و هم اکنون به دلیل کمبود فضا روزانه بین ۴0 تا 70 نفر در 
مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی مشهد 

پذیرش می شوند.
وی ادامه داد: ســالانه 10 هزار مراجعــه کننده داریم و 
تمامی خدمات مورد نیاز در حوزه درمان ناباروری در این 
مرکز انجام می شــود که به دنبال ایجاد فضایی بزرگتر 
برای ارائه خدمات بیشتر به این گروه از بیماران هستیم و 
در حال حاضر مرکز ویژه زنان در بیمارستان امام رضا)ع( 
در حال ساخت است که هزار متر آن به درمان ناباروری 

اختصاص خواهد یافت.
این مسوول با بیان این که تمامی خدمات سطوح یک، 2 
و سه در این مرکز درمانی تخصصی به مراجعه کنندگان 
ارائه می شــود گفت: در نظر داریم تا دفاتری را در مراکز 
استان های خراسان شمالی و خراسان جنوبی دایر کنیم، 
زیرا از این اســتان ها مراجعه کننده زیادی داریم و فعال 
شدن دفتری در استان های مذکور می تواند سطح کمی و 

کیفی خدمات را افزایش دهد.
خادم اضافه کرد: به جز اســتان های همجوار بیمارانی از 
سایر استان ها هم داریم و در کنار آن بیماران غیرایرانی 
هم از کشــورهای قطر، عراق، عربستان، ترکمنستان و 
دیگر کشورها برای  مشکل ناباروری خود به مرکز درمان 
ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی مشهد مراجعه می 
کنند و این مرکز درمانی تخصصی در حوزه گردشگری 

سلامت هم حضور پررنگ و موفقی داشته است.
فعالیت مرکز درمان ناباروری میلاد در دوران شیوع 

کرونا
مدیر مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی 
مشــهد گفت: مرکز درمان ناباروری میلاد در طول ایام 
بحران کرونا، حتی در زمان قرمز بودن وضعیت مشــهد 
فعال بوده و خدمات این مرکز تخصصی متوقف نشــده 
اســت و تمامی خدمات مورد نیاز با رعایت کامل تمامی 

نکات بهداشتی ارائه می شود.
خادم افزود: در دوران اوجگیری کرونا خدمت رســانی به 
بیماران در قالب پروتکل ابلاغی وزارت بهداشــت انجام 
می شود و برخی از خدمات درمانی به تعویق می افتد تا 
سلامت بیماران در دوران کرونا به دلیل رفت وآمد به این 
مرکز درمانی به خطر نیفتد و بیماران داوطلب رادیوتراپی 
و شــیمی درمانی که به خدمات حفظ باروری نیاز دارند 
و ارائه خدمت به آنها شــامل تخمــک گیری، انجماد و 
ذخیره تخمک اســت بایستی بدون اتلاف وقت کارشان 

انجام شود.
این مســوول ادامه داد: زنها با ذخیره تخمدانی پایین در 
صورتی که داوطلب روشــهای کمکی درمان ناباروری 
باشــند می توانند از این خدمات استفاده کنند و پس از 
انجام عملیات تلقیح داخل سینوپلاســمی، جنین های 

حاصله ذخیره شود.
این استاد گروه زنان دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: 
در دوران همه گیری کرونا ارائه خدمات به هر گونه بیمار 
مبتلا به ضعف سیســتم ایمنی و یا بیماری مزمن قلبی، 

ریوی، کلیوی، هیپتوتانسیون و دیابت انجام نمی شود.
خادم افزود: نگهداری جنین و تخمک و اسپرم ها در ایام 
اپیدمی به شــیوه جدیدی صورت می گیرد که همه این 
اقدامات درمانی و مراقبتی طبق پروتکل های بهداشتی 

ابلاغی وزارتخانه انجام می شود.
ارائه  خدمات به 1۳ هزار زوج نابارور در مشهد

اســتاد گروه زنان دانشــگاه علوم پزشکی مشهد اظهار 
کرد: در حال حاضر جدیدترین روش ها و خدمات درمان 
ناباروری در این دانشگاه، به زوجین جوان ارایه می شود 
بــه نحوی که با برخی از کشــورهای خارجی در بخش 
درمان ناباروری قابل رقابت است و تاکنون به  حدود 13 
هزار زوج نابارور در دانشگاه علوم پزشکی مشهد خدمات 

ارائه شده است.
خادم افزود:  این خدمات نیز در قالب حمایت های دولت 
با کمترین هزینه و بهترین کیفیت به مراجعان ارایه می 
شــود که با ارایه این خدمات درمانی دولتی در مســیر 
خدمت رسانی به زوجین نابارور گام های موثری برداشته 
شده است و در حال حاضر مشهد قطب درمان ناباروری 

در شمال شرق کشور است.
وی ادامه داد: پیشــرفته ترین تجهیزات پزشکی و بهره 
مندی از روش های درمانی جدید مانند میکرو اینجکشن 
و »ای. یــو. ای« و »ای. وی. اف« در درمــان بیماران 
کمک موثری می کند که این خدمات در مرکز ناباروری 

میلاد ارائه می شود.
مدیر مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد گفت: کوتاه ترین دوره درمان ناباروری 2 ماه است 
که هزینه آن در مرکز خصوصی 1۶ میلیون تومان و در 
مراکز دولتی ۹ میلیون تومان است که تحت  شرایطی ۴0 

درصد آن توسط دولت پرداخت می شود.
دکتر خادم افزود: در طی ســالهایی کــه از افتتاح مرکز 
ناباروری دانشــگاه می گذرد، بیــش از 100 هزار دوره 
تخصصی نازایی در دانشگاه علوم پزشکی مشهد انجام 
شده که ماحصل این تلاش ها تولد بیش از 30 هزار نوزاد 

سالم به روش ای. وی. اف است.
1۷ درصد زوجین حوزه تحت پوشش دانشگاه 

علوم پزشکی مشهد نابارور هستند
مدیر ســلامت جمعیت، خانواده و مدارس دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد نیز به خبرنگار ایرنا گفت:زنان در سن 
15 تا ۴5 ســال و مردان تمام رده های ســنی مخاطب 
فرزندآوری هستند و دانشگاه علوم پزشکی مشهد بسته 

آموزشی در این خصوص دارد.
دکتر محمد احمدیان، با بیــان این که حدود 50 درصد 
زنان 15 تا ۴5 سال به مراکز دانشگاهی مراجعه می کنند 
افزود: معتقدیم که اگر سالی یک نوبت غربالگری سلامت 
انجام شــود بسیاری از موارد قابل پیشگیری است و اگر 

هم مشکلی وجود داشته باشد در زمان کوتاه، برای انجام 
اقدامات درمانی موردنیاز انجام می شود.

وی ادامه داد: از زمانی که قانون صیانت و جوانی جمعیت 
ابلاغ شده این موضوع به عنوان یک تکلیف اجرایی در 
حال پیگیری بوده و توصیه ما به زوجین این است که در 
سنین باروری در مراکز بهداشت، پرونده تشکیل دهند  تا 
در صورت داشتن مشــکل اقدام مقتضی در اسرع وقت 

صورت پذیرد.
او اضافــه کرد: 17 درصد زوجین حوزه تحت پوشــش 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد نابارور هستند که به دنبال 
تهیه فراخوانی برای مراجعه آنان و تشکیل پرونده  هستیم 

تا در گام بعد اقدامات مورد نیاز صورت پذیرد.
شناسایی حدود 1٨0 هزار زوج نابارور در مشهد 

جانشــین معاون دانشــگاه علوم پزشکی مشهد هم  به 
خبرنگار ایرنا گفت: حدود 180 هزار زوج نابارور شناخته 
شده در مشهد داریم و نرخ باروری در این شهر 1.8 درصد 

است.
دکتر ایوب توکلیان افزود: کل هزینه های یک زوج برای 
درمان ناباروری 30 میلیون تومان است و با اتفاق مثبت 
صورت گرفته پوشش بیمه ای از 85 به ۹0 درصد افزایش 

یافته تا دغدغه این قبیل زوجین برطرف شود.
وی ادامه داد: در شــهرهای خراســان رضوی به دنبال 
انجام اقدامات موردنیاز در بحث درمان ناباروری هستیم 
تا تنها موارد خاص و نهایی آن به مشــهد ارجاع شــود 
و بــرای راه اندازی مجموعه هایــی موثر همچون مرکز 
درمان ناباروری میلاد دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد 
نیازمند حمایت لازم در تمامی زمینه ها به خصوص موارد 
بودجه ای و نیروی انســانی هســتیم تا بتوانند پذیرش 

بی دغدغه این گروه از بیماران را داشته باشند.
 افزایش ظرفیت خدمت رسانی مرکز درمان 

ناباروری میلاد
سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم 
پزشکی مشــهد هم گفت: به مســئولان مرکز درمان 
ناباروری میلاد دانشــگاه علوم پزشکی مشهد اطمینان 
خاطر می دهیم که نگران مشــکلات و کمبودهای این 
حوزه نباشــند و این قول را می دهیم که ســه ماه آینده 
تمامی کمبودها و تجهیزات برطرف شــده و تا یک ماه 
آینده با اضافه شدن فضای جدید ظرفیت خدمت رسانی 

این مرکز 2 برابر شود.
دکتر علی وجدانی افزود: مرکــز درمان ناباروری میلاد 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد با پرداختن به تمامی جوانب 
بیماران نابارور، طیف وســیعی از ایــن بیماران را تحت 
درمان قرار داده اســت و معاونت توسعه مدیریت و منابع 
این دانشــگاه هم برای خدمت بهتر و مؤثر به زوج های 

نابارور در کنار این مرکز تخصصی قرار دارد.
وی ادامه داد: امیدواریم که با راه اندازی هرچه ســریع تر 
فضای جدید مرکز درمان ناباروری میلاد دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد شاهد افزایش میزان پذیرش این گروه از 

بیماران و ارائه خدمات بهتر و بیشتر به آنان باشیم.
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مدیرعامل باشگاه پرسپولیس:

متوجه اعتراض استقلال نمیشوم
مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس با اشاره به 
تمایل تمــام بازیکنان بــرای تمدید قرارداد 
گفت: مهدی ترابی مشکلی برای ماندن ندارد.
به گــزارش خبرنگار مهر، رضــا درویش در 
حاشیه نشست خبری آغاز واگذاری سهام دو 
باشگاه پرسپولیس و اســتقلال تهران گفت: 
ارزش برند یک باشگاه مربوط به میزان نفوذ 
طرفدار آن تیم اســت که فکر می کنم قیمت 

مربوط به برند پرسپولیس و سهام آن باید بیشتر از اینها باشد.
مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس درباره تمدید قرارداد با مهدی ترابــی تأکید کرد: قبلًا 
مدیریــت نامه تمدید قرارداد بازیکنان را داده بود اما آنهــا فکر می کنند ما باید نامه ای 
جدید بدهیم. همگی آمادگی خود را اعلام کردند بعد از بازی با صنعت نفت آبادان برای 

این کار اقدام کنند.
وی درباره گلایه های مهدی ترابی افزود: او ظاهراً از دو، ســه سال پیش طلب داشت و 
می گفــت چطور مدیران قبلی به من توجهــی نکردند که من با او صحبت کردم. ترابی 
قبلًا هم بازیکن من )در باشــگاه سایپا( بوده اســت. او فارغ از فضای تکنیکی، بازیکن 
اخلاق مدار و خوبی است که به من گفت ناراحت گذشته بودم ولی بحث دیگری وجود 
نــدارد که به زودی قراردادم را تمدید می کنــم. هر بازیکنی که کادر فنی بخواهد، یقیناً 

تمدید خواهیم کرد.
او درباره احتمال حضور محمد محمدی به عنوان معاونت ورزشــی باشگاه گفت: او تا به 
حال با من ســر تمرینات نیامده است اما اگر بخواهد مشغول شود، مشکلی وجود ندارد. 
آقای محمدی پیشکســوت پرسپولیس اســت که به عنوان یک بازیکن اخلاق مدار و 

تحصیل کرده هر کس دوست دارد چنین چهره ای را کنار خودش داشته باشد.
درویش ادامه داد: یکی از معاونت ها را به او پیشــنهاد می کنیم. چند نفر مدنظر هستند و 

سپس تصمیم گیری می شود.
او درباره اعتراض باشگاه اســتقلال مبنی بر زمان برگزاری بازی های این تیم زودتر از 
ساعت بازی های پرسپولیس است، اظهار داشت: همیشه که این طور نبوده است. همین 
هفته پیش ما زودتر از اســتقلال بازی کردیم و باید از آنها بپرســید چرا چنین اعتراضی 

دارند. من متوجه نمی شوم این بحث ها چه اثری دارد که در رسانه ها مطرح می شود.
مدیرعامل پرسپولیس درباره پذیرش استعفای بیژن ذوالفقار نسب از سوی وزیر ورزش و 
جوانان بیان کرد: با توجه به حساسیتی که آقای وزیر دارد حتماً سراغ چهره هایی می رود 

که متناسب با پرسپولیس بتوانند مشکلات را حل کنند.

استقلال و سیلوا توافق کردند
توافق کلی اســتقلال و »رافائل سیلوا« انجام 
شده و عقد قرارداد با این مدافع تنومند منوط به 

موفقیت وی در تست های پزشکی است.
به گــزارش خبرنگار مهر، رافائل ســیلوا مدافع 
1۹3 ســانتی متری و برزیلی که روز گذشــته 
به منظور نهایی کردن توافق با اســتقلال وارد 
تهران شــد، به زودی در تســت های پزشکی 
این باشگاه شــرکت می کند تا در صورت تایید 

تست های پزشکی، قراردادش را با آبی های پایتخت نهایی کند.
گفته می شود توافق آبی ها با این بازیکن پیش از ورود وی به تهران نهایی شده و عقد قرارداد 

با این مدافع بلند قامت تنها منوط به موفقیت وی در تست های پزشکی است.
اســتقلالی ها به تازگی دو مدافع میانی خود را به دلیل اعزام به خدمت ســربازی از دســت 
داده اند و با اســتفاده از ســهمیه فیفا در صدد هستند با رافائل ســیلوا به عنوان بازیکن آزاد 

قرارداد امضا کنند.

 مهاجم جنجالی پدیده 
سر از تمرینات پیکان درآورد

مهاجم ســودانی تیم پدیده که در روزهای اخیر 
حواشی زیادی درباره او وجود داشته در تمرینات 

پیکان شرکت کرد.
به گزارش فارس، تیتو اوکلو، مهاجم اهل سودانی 
جنوبی که در هفته های اخیر برای حضور در تیم 
پدیده به ایران آمد و حتی خبر عقد قراردادش با 
باشگاه مشهدی رسانه ای شد، از روز گذشته در 

تمرینات پیکان شرکت کرده است.
ظاهــراً کادرفنــی پیکان که به دنبال جذب یــک مهاجم اســت در 2 روز اخیر در تمرینات 

خودروسازان از این بازیکن تست گرفته است.
این در شــرایطی است که مهدی ســید صالحی، مدیر تیم پدیده در گفت و گو با خبرگزاری 

فارس مدعی شد اکلو در تمرین این تیم حضور دارد
حال باید دید آیا این مهاجم ســودانی نظر کادرفنــی پیکان را برای عقد قرارداد جلب خواهد 

کرد ؟

توصیه مدیرعامل فرابورس به مدیران و 
هواداران سرخابی ها

مدیرعامل فرابورس گفت: هواداران قبل از خرید حق تقدم ســهام ســرخابی ها اطلاعیه ها را 
بخوانند و با آگاهی کامل شــرکت کنند تا متحمل ضرر و زیان احتمالی نشود، مدیران هم از 

ایجاد هیجان و مشاوره سرمایه گذاری روی سهام دو باشگاه بپرهیزند.
به گزارش فارس، نشست خبری آغاز واگذاری سهام پرسپولیس و استقلال به مردم با حضور 
رئیس ســازمان خصوصی سازی مدیرعامل فرابورس و مدیران عامل سرخابی ها صبح امروز 

در محل وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد.
در این مراســم  میثم فدایی، مدیرعامل فرابورس ایران  اظهار کرد: پروژه واگذاری سرخابی ها 
بزرگ و پرچالش بود که طی سه ماه گذشته تلاش های زیادی برای به سرانجام رسیدن آن 
صورت گرفت؛ فکر می کردم این پروژه هم مثل طرح سهام عدالت عدالت به نتیجه نمی رسد 

اما با تلاش های رئیس سازمان خصوصی سازی و تاکید وزیر اقتصاد به ثمر نشست.
وی تاکیــد کرد: فکر نمی کردم هیچ مدیر دولتی زیربار افشــای اطلاعات برود به خصوص 

اینکه تازه پست مدیریت گرفته باشد.
فدایی افزود: در فرابورس در خدمت همه ســهامداران هستیم و اقدامات قانونی و مقررات به 

باشگاه اعلام شده است .
وی گفت: افشــائیات دو باشگاه انجام شــده و در حال تکمیل است، در کانال هواداری یکی 
از باشــگاه ها هزینه خرید بازیکنان تیم رقیب را تحلیل می کردند که این نشــان از شفافیت 

مسائل دارد .
مدیرعامل فرابورس ایران تاکید کرد: مدیران از ایجاد هیجان و مشــاوره سرمایه گذاری روی 
ســهام دو باشگاه بپرهیزند و سهام آنها مانند سایر سهام ها است باتجربه و اثرات ناگوار سال 
۹۹ را داریــم بنابراین برای خرید یا معاملات ثانویه از هــر گونه هیجان خودداری کنند که 

هواداران ضرروزیان نبینند .
فدایی یادآور شــد: 12 درصد ســهام این دو باشگاه به ســهامداران خرد تعلق دارد و حداکثر 
درخواست خرید 300 هزار تومان است، توصیه می کنم که هواداران قبل از خرید اطلاعیه ها 
را بخوانند و با آگاهی کامل شرکت کنند تا متحمل ضرر و زیان احتمالی نشود.وی اضافه کرد: 
فرابورس ایران هیچ توصیه برای خرید و فروش ســهام این دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 

ندارد نه تنها برای این دو باشگاه بلکه برای هیچ سهمی چنین توصیه نمی کند.

علیرضا دبیر:قانون ۶۰ سالگی مربی را قبول ندارم
سمینار عمومی هیات کشتی استان های سراسر کشور صبح 
امروز با حضور رؤســای هیئت ها و مســئولان فدراســیون 

کشتی برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، در سمینار عمومی هیات کشتی 
استان های سراســر کشــور علیرضا دبیر رئیس فدراسیون 
کشــتی گفت: برخی از هیأت های کشــتی منفعلانه عمل 
می کنند و این در راســتای اهداف فدراســیون کشــتی و 
پیشــرفت کشتی کشور نیست و اگر بخواهد شرایط اینگونه 

باشد در برخی از هیأت ها تجدید نظر خواهد شد.
وی ادامه داد: برگزاری مســابقات در سطح استان ها، حضور 
در لیــگ و همچنین میزبانی از رقابت های کشــوری یکی 
از عوامل مؤثر در پیشــرفت کشــتی در اســتان ها است و 
هیئت هایی که فعالیت بیشــتری در این زمینه داشته باشند، 
قطعــاً موفق خواهند بود و نتیجه آن را در ســال های آینده 
خواهیــم دید. برخی افراد دلســوز کشــتی از جمله مربیان 
ســازنده، در یک اســتان به تنهایی توانسته اند، کشتی آن 
اســتان را متحول کنند و این نشان می دهد که اگر تلاش و 

زحمت لازم کشیده شود حتماً تأثیرگذار خواهد بود.
رئیس فدراسیون کشتی با اشاره به توجه مسئولان عالی رتبه 
به ورزش اول کشــور گفت: وقتی معاون اول رئیس جمهور 
در فدراسیون کشــتی و در اردوی تیم ملی حاضر می شود، 
خیلی ارزشمند است و این نشان از این دارد که کشتی مورد 
توجه اســت و دلیل این توجه موفقیت و افتخاراتی است که 

این رشته ی ورزشی تاکنون بدست آورده است.
وی گفــت: من بعنوان نماینده جامعه کشــتی کشــور در 
فدراســیون حضور دارم و وظیفه خود می دانم تمام تلاشم 

را برای اعتلای این رشــته ورزشــی بعمــل آورم، یکی از 
موضوعاتی که فدراســیون کشتی در آن ســرمایه گذاری 
زیادی کرده بخش آیتی محور شــدن و اســتفاده از فضای 
مجازی اســت و ما بســتر این را فراهم کرده ایم تا تمامی 
کشتی گیران و مربیان در سامانه جامع کشتی ثبت نام کنند.
دبیر افزود: یکی از امکاناتی که در این ســامانه فراهم شده 
این اســت که مربیان می توانند فیلم های فنون کشتی خود 
را در این سامانه بارگذاری کنند و مورد بررسی اساتید ما در 
انســتیتو قرار بگیرد و قطعاً با این روش اشکالات خیلی از 
مربیان برطرف خواهد شــد. یکی دیگر از اهداف ما اجرای 
فنون و شگردهای خاص توســط قهرمانان کشتی است و 
قطعاً آن چیزی که من از کشــتی شگرد دارم، یزدانی ندارد 
و آن چیزی کــه یزدانی دارد من ندارم و اگر بتوانیم تمامی 
این شگردها را به صورت فیلم در بستر فضای مجازی قرار 
دهیم، نتیجه ی آن را بر روی مربیان و کشتی گیران خواهیم 

دید.
رئیس فدراســیون کشتی تأکید کرد: در حال حاضر وضعیت 
مربیــان از لحاظ دانش فنی به روز نیســت و تمام ســعی 
انســتیتو کشتی و هیأت کشتی اســتان ها باید این باشد که 
نســبت به دانش افزایی و بالا بردن سطح فنی مربیان خود 
اقدام کنند. شــما به دنبال نوربخش و ابراهیم مهربان باشید 
و کلاس های دانش افزایی را برای استان خود بگیرید، من 
نمی توانم که کار شــما را هم انجام دهم، باید دلسوز کشتی 
اســتان و کشــور باشــید و اگر برای این کار وقت بگذارید 
مطمئن باشــید که با لطف خدا در این زمینه جواب خواهیم 

گرفت.

وی گفت: من قانون شــصت سالگی را قبول ندارم. به نظر 
من مربی که صلاحیت فنی و جســمانی دارد و می تواند به 
کشتی کشور کمک کند، باید به کار خود ادامه دهد و مربی 
که صلاحیت فنی و جسمانی ندارد باید کارتش باطل شود. 
این وظیفه رئیس هیأت و انســتیتو کشتی است که این کار 

را پیگیری کنند و به سرانجام برسانند.
دبیر تصریح کرد: امروز مشــکل کشــتی ایران را یکی در 
مربیان و یکی در رؤســای هیأت ها می بی نم. اگر مربی ما 
به دانش فنی روز مســلح شود و اگر رئیس هیأت کشتی ما 
نیز به درستی وظایف خود را انجام دهد، کشتی در استان ها 
روند صعودی پیدا خواهد کرد و همین الان هم نمونه هایی 
در برخی از اســتان ها داریم که یک مربی ســازنده توانسته 
چندین کشــتی گیر به تیم ملی معرفی کند و یا یک هیئت 
کشتی با برگزاری مســابقات مختلف و تقبل اردوهای تیم 
ملی توانسته انگیزه را در کشتی گیران خود بالا ببرد و رشد 

چشمگیری در عملکرد کشتی گیرانش بوجود بیاید.
رئیس فدراسیون کشتی گفت: با توجه به عملکرد هیأت های 
کشــتی از طرف فدراسیون به آنها کمک های مالی می شود 
و اگر یک هیأتی عملکرد خوبی داشته باشد، تا ۴00 میلیون 
تومان در سال هم می توانیم به آن کمک مالی داشته باشیم.

وی در مــورد نتایج بدســت آمده در مســابقات المپیک و 
رقابت های جهانــی نروژ گفت: با اینکه کشــتی گیران ما 
افتخارآفرین بودند اما نباید به این نتایج راضی بود و کشتی 
ما استحقاق این را دارد که بعنوان برترین تیم جهان شناخته 
شــود. اگر کار شــود این امر محقق خواهد شد و ما باید با 
تلاش و پشــتکار بالا در المپیک پاریس صاحب مدال های 

طلای بیشتری شویم.
دبیر تصریح کرد: ما زمان نداریم و باید کارها را به سرعت به 
پیش ببریم و همه کارها باید هماهنگ با هم جلو برود، چه 
کار عمرانی، چه کار فنی و چه کار آموزشی و در نهایت باید 
کشتی کشــور به جایی برسد که از همه لحاظ جهان حرف 
اول را بزند.رئیس فدراسیون کشتی با اشاره به اینکه آمادگی 
این را داریم که از مربیان مستعد استان ها در اردوهای رده ی 
پایه استفاده کنیم گفت: درست است که هزینه های اردوها 
بسیار بالا اســت اما اگر رئیس هیئتی فکر می کند که یک 
مربی اســتعداد این را دارد که از لحاظ دانش فنی و علمی 
پیشرفت کند، به ما معرفی کند تا در اردوهای تیم های پایه 
حضور پیدا کند و در کنار کادر فنی تیم ملی کســب تجربه 
کند و از لحاظ فنی ارتقــا یابد و بعد از حضور این مربی در 
استان خود، قطعاً می تواند تأثیر خوبی بر روی کشتی گیران 

آن استان بگذارد.
دبیر با بیان اینکه به ســختی بودجه را بدست می آوریم اما 
آمادگی این را داریم که امکانات بیشــتری در اختیار کشتی 
گیــران قرار دهیــم گفت: در حال احداث رســتوران جدید 
و اســتخر برای کشتی گیران هســتیم و انشا اله آخر سال 
مراســم افتتاحیه را داریم. ضمن اینکــه از نظر اعزام ها هم 
دســتمان باز است و ســعی کردیم که کشتی گیران زیادی 
را به مسابقات مختلف بین المللی برای کسب تجربه اعزام 
کنیم و مسابقات جام دانکلوف و نیکولای پتروف بلغارستان 
و جام یاشاردوغو به همین منظور بود و اگر کشتی گیری در 
مســابقات بین المللی ببازد و کسب تجربه کند بهتر از این 

است که در مسابقات اصلی بازنده باشد.

هفته بیست و یکم لیگ برتر

تقابل استقلال و قلعه نویی بدون بازیکن گابنی
دیدارهای هفته بیست و یکم لیگ برتر امروز 
برگزار می شود که در حساس ترین مسابقات 
استقلال میزبان تیم گل گهرسیرجان است و 
پرسپولیس در آبادان به مصاف صنعت نفت 

خواهد رفت.
در  برتر  لیگ  مسابقات  فارس،  گزارش  به 
روزهای پایانی سال با حساسیت  زیاد پیگیری 
می شود و تمامی دیدارها هفته بیست ویکم 
روز یکشنبه برگزار خواهد شد. در حالیکه دو 
هفته تا مسابقه حساس استقلال وپرسپولیس 
در هفته بیست و سوم لیگ برتر و 2۶ اسفند 
زمان باقی است اما حساسیت های این بازی 
و جنگ رسانه ای دو باشگاه از هم اکنون به 
مسابقه  زمان  به  استقلال  اعتراض  با  نوعی 
شده  شروع  یکم  و  بیست  هفته  در  ها  تیم 

است.
نگاهی به رقابت های این هفته می اندازیم؛

پدیده - تراکتور؛ برد تبریزی ها با مربی 
جدید؟

از  را  تیم ها  همه  جدول  تیم  آخرین  پدیده 
بحران در این فصل خارج کرده و این هفته 
رفت  خواهد  تبریز  تراکتور  مصاف  به  هم 
تیمی که با حضور سرمربی جدیدش ساغلام 
می خواهد شروعی دوباره در لیگ برتر داشته 
با  گذشته  هفته  تبریزی  قرمزپوشان  باشد. 
انجام یک بازی جذاب و دیدنی توانستند یک 
امتیاز از سپاهان بگیرند آن هم در حالیکه تا 

دقایق پایانی از حریف خود پیش بودند.
کند  بازی  گذشته  هفته  مثل  تراکتور  اگر 
دسترسش  از  دور  دیدار  این  در  پیروزی 
خورده  گل   31 با  پدیده  بود.  نخواهد 
ضعیف ترین خط دفاع لیگ را دارد و فقط ۹ 
گل در 20 مسابقه به ثمر رسانده است. بازی 
رفت دو تیم یک بر صفر به سود تراکتور به 

پایان رسید.
مس رفسنجان - نفت مسجدسلیمان؛ 

نبرد بالانشینی و قعرنشینی
مس هفته گذشته مقابل پرسپولیس شکست 
قعرنشین  تیم  مصاف  به  هفته  این  و  خورد 
در  مسجدسلیمان  نفت  رفت.  خواهد  نفت 
و  امتیاز گرفته  لیگ فقط یک  اخیر  8 هفته 
بنابراین  زده  گل   ۹ فقط  هم  هفته   20 در 
رفسنجان  در  سختی  کار  فکری  شاگردان 
خواهند داشت و شاید هدف اول آنها گرفتن 

یک امتیاز از تیم مس رفسنجان باشد.
رده چهارم  در  امتیازی  رفسنجان  33  مس 
خوبی  به  ربیعی  شاگردان  ولی  است  جدول 
بدهند  شکست  را  نفت  نتوانند  اگر  می دانند 
ممکن است گل گهر دیگر تیم استان کرمان 
جایگزین آنها در رده چهارم جدول لیگ شود. 
نتیجه یک بر صفر به  با  بازی رفت دو تیم 

سود مس به پایان رسید.
پیکان - نساجی؛ حسرت برد در تهران!

لیگ  جدول  ششم  رده  در  امتیاز   30 پیکان 
ایستاده رتبه ای که به نظر برای مدیران  و 
مربیان تیم پیکان ایده آل به نظر می رسد. 
حسرت  فصل  این  در  پیکان  حال  این  با 
بردهای  تمامی  تقریبا  دارد!   را  خانه  در  برد 
شاگردان حسینی در خارج از تهران به دست 
آمده است. نساجی مازندران هم هفته گذشته 
دست به کار بزرگی زد و با درخشش علیرضا 
حقیقی دروازه بان خود توانست نوار بردهای 
استقلال را قطع کند و شاگردان مجیدی بعد 
از ۶ پیروزی متوالی در مشهد مقابل نساجی 

متوقف شدند.
با این حال نساجی از هفته پانزدهم لیگ برتر 
وآخرین  است  نیاورده  دست  به  بردی  دیگر 
پیروزی شاگردان ساکت الهامی مقابل ذوب 
نتیجه  با  هم  دوتیم  رفت  بازی  بود.  آهن 

مساوی پرگل 2 بر 2 به پایان رسید.
آلومینیوم - هوادار؛ پایان طلسم 

نبردن های خطیبی؟
شاگردان رسول خطیبی در هفته های ابتدایی 
لیگ نتایج خوبی گرفتند و در جمع تیم های 
بالانشین جدول قرار داشتند اما بعد سیر نزولی  
آلومینیوم در نتیجه گیری را شاهد بودیم به 
مقابل  اراک  آلومینیوم  برد  آخرین  طوریکه 
برتر  لیگ  نهم  هفته  در  فجرشهیدسپاسی 
نتیجه گیری اش  روند  اما  هوادار  خورد.  رقم 
معکوس بود و در هفته های اخیر خوب بازی 

کرد و خوب هم نتیجه گرفته است.
بازی رفت دو تیم با نتیجه مساوی بدون گل 
آلومینیوم که در حال حاضر  پایان رسید.  به 
کار  ایستاده  نهم جدول  رده  در  امتیاز  با 2۶ 
راحتی مقابل تیم رضا عنایتی ندارد. هرچند 
هوادار 22 امتیاز یازدهم است اما روند نتیجه 
مثبت  اخیر  هفته های  در  تیم  این  گیری 
باید دید رسول خطیبی می تواند  شده است. 

به طلسم نبردن های تیمش را باطل کند یا 
همچنان روی نوار ناکامی گام برمی دارد.
فولاد - ذوب آهن؛ نبرد صنعتی ها

جذاب  می تواند  لیگ  صنعتی  تیم  دو  تقابل 
باشد هرچند ذوب آهن از روزهای خوبش در 
با  تیم  این  نبرد  اما قطعا  فاصله گرفته  لیگ 
خواهد  حساس  و  جذاب  فولاد  آسیایی  تیم 
بود. ذوب آهن برای رسیدن به رتبه ای تک 
رقمی تلاش می کند و فولاد رده هفتمی هم 
بهتری  پایان سال جایگاه  از  قبل  می خواهد 
با  آهن  ذوب  باشد.  داشته  لیگ  جدول  در 
اما  گرفت  فاصله  بحران  از  پدیده  شکست 
فولاد مقابل تیم تازه لیگ برتری شده هوادار 
هفته گذشته متوقف شد. بازی رفت دو تیم 
فولاد  به سود  بر صفر  اصفهان هم یک  در 

به پایان رسید.
استقلال - گل گهر؛ تقابل دوباره با 

قلعه نویی بدون بازیکن گابنی!
همه از این مسابقه انتظار یک بازی جذاب و 
مقابل  قلعه نویی  امیر  که  جایی  دارند  دیدنی 
رفت  بازی  هرچند  گیرد  می  قرار  استقلال 
گل گهر  استفاده  دلیل  به  اما  نداشت  برنده 
انضباطی  کمیته  رای  و  گابنی  بازیکن  از 
استقلال در آن بازی 3 بر صفر برنده اعلام 
شد. اکنون دیگر خبری از بازیکن گابنی در 
گل گهر نیست اما این تیم یک مهاجم برزیلی 
خوب به نام کی روش استنلی گرفته که با قد 
بلند و قدرت سرزنی خوبی که دارد برای همه 

تیم ها خطرناک است.
گل گهر در تمامی مسابقات نیم فصل  دوم 
رده  در  امتیاز   32 با  اکنون  و  کرده  گلزنی 
تنها  استقلال  داردو  قرار  لیگ  جدول  پنجم 
بعد  که   است  مسابقات  شکست  بدون  تیم 
از ۶ برد متوالی هفته گذشته مقابل نساجی 
آل  ایده  نتیجه گیری  شد.  متوقف  مازندران 
فقط  برخی  که  باعث شد  شاگردان مجیدی 
نمی کند  بازی  زیبا  استقلال  شوند  مدعی 
فوتبال  در  که  ایرادی  می شود!  برنده  اما 
رسد  نمی  نظر  به  منطقی  چندان  حرفه ای 
را می  اول  نتیجه حرف  فوتبالی که  در  زیرا 
زند همه به دنبال پیروزی هستند و در تاریخ 
لیگ نتایج ثبت می شود نه زشت و زیبا بازی 

کردن تیم ها!
سیاوش  جدایی  استقلال  مشکل  بزرگترین 

اصلی  مدافع  دو  مرادمند  حسین  و  یزدانی 
وریا غفوری  است.  دلیل خدمت سربازی  به 
حضورش  مشکل  هم  پوشان  آبی  کاپیتان 
با  او  اختلاف  و  شد  حل  تیم  تمرینات  در 
فرهاد مجیدی سرمربی تیم حل شده است. 
امتیاز  سه  فقط  پرسپولیس  با  حالا  استقلال 
فاصله دارد  و قطعا در این بازی برای پیروزی 
تیم شکست  همچنان  تا  کرد  خواهد  تلاش 
ناپذیر باقی بماند. تقابل استقلالی های سابق 

با استقلال دیدنی است. 
سپاهان - فجرشهید سپاسی؛ برد راحت 

شاگردان نوید کیا؟
سپاهان با وجود همه مهره هایی که به خدمت 
گرفت و تمامی امکانات ایده آلی که در اختیار 
دارد برخلاف انتظارها این فصل نتوانست با 
استقلال و پرسپولیس رقابت نزدیکی داشته 
باشد و خیلی زود به دلیل امتیازهای حساسی 
که از دست داد از کورس رقابت با این دو تیم 
خارج شد. این هفته البته تیم نوید کیا نباید 
مشکل زیادی برای پیروز شدن مقابل فجر 

سپاسی داشته باشد.
دو  از  بعد  حتی  سپاهان  باشگاه  مدیریت 
از  و  برگرداند  تیم  به  را  او  نویدکیا  استعفای 
سرمربی خود حمایت کرد در آنسوی میدان 
ر  د  سختی  کار  و  جنگد  می  بقا  برای  فجر 
با  فعلا  فجر ی ها  داشت.  خواهد  اصفهان 
تک امتیاز گرفتن ها خود را در رده چهاردهم 
جدول لیگ حفظ کرده اند اما ادامه این روند 
برای بقا در لیگ برتر کافی نیست. بازی رفت 

دو تیم را سپاهان 2 بر صفر برد.
صنعت نفت - پرسپولیس؛ منصوریان به 

دنبال عاقبت بخیری!
هفته  شکست  از  بعد  منصوریان  علیرضا 
با  بازی  درباره  گل گهر  مقابل  گذشته 
پرسپولیس صحبت کرد و گفت:» ما از بازی 
زیادی  و  متفاوت  خواسته های  پرسپولیس 
داریم تا بچه هایمان را بلند کنیم. بچه ها اگر 
سرمنزل  به  برسند،  پیروزی  به  آینده  هفته 
دارد!«  بخیری  عاقبت  آنها  برای  و  می رسند 
عاقبت  دنبال  به  آبادان  پوشان  حالا طلایی 
بخیری در لیگ برتر با شکست دادن قهرمان 
پنج دوره متوالی لیگ هستند کاری که البته 

آسان نخواهد بود.
مقطع  این  در  اگر  که  می داند  منصوریان 

حساس لیگ از پرسپولیس امتیاز بگیرد هم 
به تیم خودش کمک کرده و قدم بزرگی هم 
به سود استقلال برداشته شاید به همین دلیل 
پرسپولیس  می زند.  حرف  بخیری  عاقبت  از 
است.  برد  دنبال  به  بازی  این  در  هم 
گل محمدی دو هفته پیش مقابل یک مربی 
استقلالی و تیم گل گهر 2 امتیاز حساس را از 
دست داد اما با شکست دادن مس رفسنجان 

دوباره به کورس برگشت.
را  سرلک  میلاد  مسابقه  این  در  پرسپولیس 
به خاطر مصدومیت احتمالا در اختیار ندارد. 
را  ریکانی  طالب  خود  کاپیتان  هم  نفتی ها 
بخاطر محرومیت نخواهند داشت. بازی رفت 
قرمزپوشان  برد.  بر صفر  یک  پرسپولیس  را 
در  ندارند  دوست  عنوان  هیچ  به  تهرانی 
فاصله دو هفته مانده به دربی پایتخت امتیاز 
رقابت  این  در  تیم  دو  و هر  بدهند  از دست 

برای برد بازی خواهند کرد.
جدول لیگ برتر:

1- استقلال ۴8 امتیاز
2- پرسپولیس ۴5 امتیاز

3- سپاهان 35 امتیاز
............

15- نفت مسجد سلیمان 12 امتیاز
1۶ - تیم پدیده مشهد 8 امتیاز

برنامه مسابقات هفته بیست و یکم لیگ برتر
یکشنبه 1۵ اسفند

پدیده مشهد- تراکتورتبریز- ساعت 1۴:30- 
ورزشگاه ثامن مشهد

 - مسجدسلیمان  نفت  رفسنجان-  مس 
ساعت 15- ورزشگاه متعاقبا اعلام می گردد.
ساعت   - مازندران  نساجی  تهران-  پیکان 

15- ورزشگاه پاس قوامین تهران
آلومینیوم اراک -هوادارتهران - ساعت 15- 

ورزشگاه امام خمینی)ره( اراک
فولاد خوزستان- ذوب آهن اصفهان - ساعت 

1۶- ورزشگاه شهدای فولاد اهواز
استقلال- گل گهر سیرجان- ساعت 17:30- 

ورزشگاه آزادی تهران
فجرشهیدسپاسی  سپاهان-  مبارکه  فولاد 
جهان  نقش  ورزشگاه   -18 ساعت   - شیراز 

اصفهان
ساعت   - پرسپولیس  آبادان-  نفت  صنعت 

1۹:30- ورزشگاه تختی آبادان
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بعضی فاصله ها راحت پُر می شوند: فاصله دو طبقه را چند پله پُر می کند. دو طرف یک رود 
را یک پُل و دو شهر را ریل قطار...ولی بعضی فاصله ها راحت پُر نمی شوند. پُر کردنشان کار 
یک نفر نیست. کار صدها و هزاران انسان است. آن هم انسان هایی که زندگی را نه فقط 

برای خودشان که برای دیگران هم بهتر می خواهند.
یک دست محک در دست کودکان است و دست دیگرش در دستان شما که با شنیدن 

خنده یک کودک قلبتان تندتر می زند، تا با هم فاصله را پُر کنیم:
 فاصله بین بیماری تا سلامتی…

اعضای خانواده محک، این فاصله را شما با عشق پُر  کنید!

کنید! پُر  با عشق  را  فاصله  این  شما 
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

اعتیاد به اینترنت چه تاثیری
 بر کیفیت خواب دارد؟

پژوهشگران با انجام یک مطالعه ارتباط اعتیاد به اینترنت و کیفیت 
خواب را بررسی کردند.به گزارش ایسنا، امروزه اینترنت ابزاری مهم 
بــرای تعامل، ارتباطات اجتماعی و فعالیت های روزمره مردم به ویژه 
دانشجویان است. این امکان ارتباطی، می تواند اکثر نیازهای بنیادین 
افراد را تامین کند و تقریباً بدون آن زندگی امکان پذیر نخواهد بود.

در ســال های اخیر به دلیــل افزایش اســتفاده از تلفن های همراه 
هوشمند، دسترسی راحت و آسان به اینترنت و به دنبال آن کاهش 
ارتباط های حضوری، استفاده از اینترنت در ایران افزایش یافته است.
بخش عمــده کاربران اینترنت را جوانان تشــکیل می دهند که در 
صورت عدم اســتفاده صحیح و برنامه ریزی شده، می تواند عوارض 
متعددی مانند آسیب های روانی، کاهش عملکرد و کیفیت تحصیل 
را بر جای بگذارد.با توجه به همه گیری بیماری کووید-1۹ و افزایش 
اســتفاده از اینترنت در بین دانشجویان و تاثیر آن بر سلامت روان 
و عملکرد تحصیلی آن ها، پژوهشــگران دانشــگاه علوم پزشــکی 
هرمزگان با انجام یک مطالعه تاثیرات اعتیاد به اینترنت را بر کیفیت 

خواب دانشجویان بررسی کردند.
برای انجام این مطالعه 38۹ دانشــجوی دانشــگاه علوم پزشــکی 
هرمزگان در بازه زمانی چهارم تا 18 اســفند 13۹۹، با اســتفاده از 

پرسش نامه آنلاین مورد بررسی قرار گرفتند.
بررسی های این مطالعه نشان داد که حدود یک درصد )چهار نفر( از 

شرکت کنندگان اعتیاد شدید به اینترنت و 2۴ درصد )۹۴ نفر( اعتیاد 
متوسط به اینترنت داشتند.

افراد دارای اعتیاد شــدید به اینترنــت، کیفیت خواب نامطلوب تری 
نســبت به دیگر گروه ها داشــتند؛ اما میانگین نمرات پرســش نامه 
کیفیت خواب در افراد فاقد اعتیاد به اینترنت، از حد نرمال بالاتر بود.
پژوهشگران این مطالعه بر اساس نتایج به دست آمده از این مطالعه 
می گویند که شیوع اعتیاد به اینترنت در بین دانشجویان زیاد است و 

اعتیاد به اینترنت بر کیفیت خواب اثر منفی می گذارد.
طبق این یافته هــا؛ اعتیاد به اینترنت با جنســیت ارتباط ندارد؛ اما 

وضعیت تاهل با اعتیاد به اینترنت دارای رابطه معکوس است.
همچنیــن محققــان این مطالعــه معتقدنــد که ایــن تحقیق با 
محدودیت هایی نیز مواجه بوده است. مقطعی بودن مطالعه، بررسی 
دانشجویان یک دانشــگاه و عدم تفکیک دانشجویان خوابگاهی و 

غیر خوابگاهی، از جمله محدودیت های این مطالعه بوده است.
در انجــام این تحقیــق نرجس صدیقــی، زهرا کامیاب، فرشــته 
علیرضایی، زهرا قوامی، معصومه محمودی، نســرین داوری دولت 
آبادی؛ پژوهشــگران دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان مشارکت 
داشــتند.یافته های این مطالعه پاییز ســال جاری به صورت مقاله 
علمی با عنوان »تاثیر اعتیاد به اینترنت بر کیفیت خواب دانشجویان 
دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان در ســال 13۹۹« در نشریه طب 

پیشگیری منتشر شده است.

الکترولیز آب دریا و گندزدایی آب 
برج های خنک کننده پتروشیمی با 

سامانه  ای دانش بنیان
سـامانه ای مجهـز بـه آنـد دارای پوشـش نانوسـاختار وارد بـازار 
الکترولیـز آب دریـا و  بـرای  از آن می تـوان  شـده اسـت کـه 
پتروشـیمی  خنک کننـده  برج هـای  آب  گندزدایـی  همچنیـن 

اسـتفاده کـرد.
بـه گزارش معاونت علمی و  فناوری ریاسـت جمهوری،الکترولیز 
آب دریـا بـه دلایـل مختلفـی ماننـد تولیـد هیدروژن یـا حصول 
سـدیم هیپوکلریـت انجـام مـی شـود. از هیـدروژن حاصـل از 
الکترولیـز آب دریـا در کاربردهای مختلفی همچون سـلول های 
سـوختی اسـتفاده می شـود که می توانند انـرژی و برق مصرفی 
مناطـق مختلـف را تامین کند. این سـامانه توسـط شـرکت آتیه 
پـردازان ظهـور شـریف و بـا حمایـت معاونـت علمـی و فناوری 

ریاسـت جمهوری تولید شـده اسـت.
اسـتفاده از هیپوکلریـت تولیـدی از الکترولیـز آب دریـا نیـز در 
صنایع نفت و گاز و پتروشـیمی موجب کاهش مشـکلات ناشـی 
از رسـوب و خوردگـی در قطعـات و لولـه هـای ایـن صنایع می 
شـود. در فراینـد الکترولیـز از یـک جریـان الکتریکـی مسـتقیم 
و دو الکتـرود اسـتفاده مـی شـود. در ایـن فراینـد منبـع جریـان 
الکتریکـی بـا جریـان مسـتقیم بـه دو الکتـرود موجـود در آب 
متصـل مـی شـود و آب تجزیـه شـده و گاز هیـدروژن در کاتد و 

گاز اکسـیژن در آنـد تولیـد می شـوند.
ایـن شـرکت بـا اعمال پوشـش دارای سـاختار نانومتری بـا ابعاد 
حـدود 20 نانومتـر حـاوی اکسـیدهای فلـزی مختلـف موجـب 
کاهـش میـزان مصـرف عناصـر کاتالیسـتی گران قیمـت شـده 
اسـت. بـه منظـور الکترولیـز آب دریـا می تـوان از الکترودهـای 
از جنـس اکسـیدهای فلـزی مختلـط )MMO(، اسـتفاده کرد که 
معمـولا نـرخ سـایش پایینـی دارنـد و هندسـه آنها تقریبـا ثابت 

باقـی مـی ماند. 
 RuO2 و PtO2 ،IrO2 ایـن الکترودهـا کـه از مـوادی ماننـد
سـاخته مـی شـوند جایگزیـن مناسـبی بـرای آندهـای قدیمـی 
ماننـد آندهـای گرافیتـی هسـتند. امـا هزینـه ایـن آندهـا زیـاد 
اسـت. برخـی از آندهـای ارزانتـر نیز بـا زیرلایه تیتانیـوم خالص 
سـاخته شـده و پوششـی از اکسـیدهای مختلـط بـر آن اعمـال 
مـی شـود. بـا توسـعه الکترودهـای جدید مبتنـی بـر نانوفناوری 
و جایگزینـی آنهـا بـا الکترودهـای سـنتی ساخته شـده از عناصر 
فراینـد  ایریدیـوم هزینـه  و  ماننـد پلاتیـن  فلـزی گران قیمـت 
الکترولیـز کاهـش یافتـه و بـازده ایـن فراینـد افزایش مـی یابد.
حمایـت سـتاد توسـعه فنـاوری نانـو معاونـت علمـی و فنـاوری 
ریاسـت جمهـوری به عرضه ایـن محصول و تجاری سـازی آن 

سـرعت بخشـیده است.

خبر

علمی

علمی

محققان برای نخســتین بــار در مطالعه ای 
دریافتند، افراد با استفاده از یک روش آسان 

می توانند عمر سالم خود را افزایش دهند.
به گزارش فارس، نتایج یک بررســی جدید 
که توسط محققان آمریکایی صورت گرفته 
نشــان می دهــد، کمتر خوردن به داشــتن 

عمری طولانی تر کمک می کند. 
براســاس داده های به دســت آمده از این 
بزرگسالانی  تحقیق،  
 1۴ میــزان  بــه  که 
درصد کالری دریافتی 
کاهش  را  خود  روزانه 
نظــر  از  می دهنــد 
دیرتــر  بیولوژیکــی 
می شــوند. ســالمند 

محققان دانشــگاه ییل دریافتند که کاهش 
مصرف غذا غده تیمــوس را جوان می کند؛ 
غده تیموس غده ای هرمی شــکل اســت 
که اســفنجی بوده و رنگ صورتی مایل به 
خاکســتری )قبــل از دوران بلوغ( دارد و در 
پشت قفسه سینه قرار گرفته است. این غده 
جزو سیستم ایمنی بدن محسوب می شود، 

زیرا با بالغ کردن لنفوســیت های تی نقش 
مهمی در سیستم ایمنی ایفا می کند. این غده 
ســلول های T مبارزه کننده با بیماری تولید 
می کند و ســریعتر از بقیه بدن پیر می شود.

کارشناسان می گویند جوان سازی این غده 
می تواند به طــور بالقوه باعث افزایش طول 
عمر ســالم شــود و کاهش کالری دریافتی 
می تواند بخش مهمی از سیستم ایمنی بدن 

افراد را »جوان سازی« کند.
نتایــج پژوهش هــا بیانگر  آن اســت، در 
بزرگســالانی که کالری دریافتــی خود را 
تقریباً 1۴ درصد کاهش دادند، غده تیموس 
این میزان معادل  عملکرد بهتری داشــت. 

حدود 300 کالری است. 
محققــان  توســط  کــه  مطالعــه  ایــن 
نامیده شده، به شواهد چند  »هیجان انگیز« 
دهه ای اضافه می کند که  نشــان داده بود 
کاهش کالری می تواند طول عمر مگس ها، 
کرم هــا و موش هــا را از طریق تقویت غده 
تیموس افزایــش دهد. ایــن مطالعه برای 
نخستین بار به این موضوع می پرداخته که 

آیا همین اتفاق در انسان ها می افتد یا خیر.

شــرکت نوکیا برای تداوم بقای خود در بازار از 
تولید گوشی های جدید ارزان قیمت به نام های 
ســی 21، ســی 21 پلاس و سی 2 نسخه دوم 

خبر داده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از گیزمودو، گوشی سی 
21 تنها ۹۹ یورو و گوشــی 
ســی 21 پلاس صرفاً 1۹0 
یــورو قیمــت دارد و قیمت 
مدل ســی 2 نسخه دوم نیز 
کمتر از این ارقام خواهد بود.
علیرغــم قیمــت کــم این 
قابل  امکانــات  گوشــی ها 
ملاحظــه ای دارند. به عنوان مثال، ســی 21 با 
8.8 میلیمتر ضخامــت و 1۹5 گرم وزن دارای 
نمایشــگر ۶.5 اینچی فوق دقیــق و پردازنده 
Unisoc SC۹8۶3A اســت. این پردازنده 28 

نانومتری و هشت هســته ای اولین بار در سال 
2018 عرضه شد.

از جمله دیگر امکانات این گوشــی می توان به 
2 یــا 3 گیگابایت رم، 32 یــا ۶۴ گیگابایت رام 
و امــکان افزودن حافظه اس دی اشــاره کرد. 
دوربین هــای 8 و 5 مگاپیکســلی در پشــت و 
جلو دیگر قابلیت گوشــی یادشده است. باتری 
این گوشــی 3000 میلی آمپری است و حسگر 
اثرانگشت نیز برای آن در نظر گرفته شده است. 

سیستم عامل این گوشی اندروید 11 است.
گوشــی ســی 21 پلاس دارای باتری ۴000 
یــا 5050 میلی آمپری به انتخاب مشــتری و 
نمایشــگر فوق دقیــق ۶.5 اینچی اســت. دو 
دوربین 13 و 2 مگاپیکسلی در پشت، 178 گرم 
وزن و مقاومــت در برابــر آب مزیت دیگر این 
گوشی اســت. زمان دقیق عرضه این گوشی ها 

هنوز اعلام نشده است.

راهی ساده برای افزایش طول عمر

گوشی های ارزان قیمت جدید نوکیا به بازار می آید


